
رئیسی در جلسه هیئت دولت:

دولت برای شنیدن 
حرف معترض و مخالف 

گوش شنوا دارد
     رئیــس جمهــور اظهــار داشــت: دولــت 
بــرای شــنیدن حــرف معتــرض و مخالــف 
گــوش شــنوا دارد، امــا اعتــراض با آشــوب و 

اغتشاش تفاوت دارد...

معاون پارلمانی رئیس جمهور: 

بذرپاش از گزینه های 
جدی وزارت راه است

      معــاون پارلمانــی رئیس جمهــور، بذرپــاش را 
یکی از گزینه های جدی برای تصدی وزارت راه و 
شهرسازی دانست اما در عین حال گفت که این 
موضوع زمانی قطعی می شــود که رئیس جمهور 
وزیــر پیشــنهادی را یکشــنبه آینــده - ۶ آذر - بــه 

مجلس معرفی می کند...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

رابطه عمیق بین آذربایجان و اسرائیل امر جدیدی نیست؛

 ژست کودکانه 
کو علیه ایران با

   یــک کارشــناس مســائل قفقــاز جنوبــی بــا بیــان ایــن کــه رابطه عمیــق بین آذربایجان و اســرائیل امر 
کیــد کــرد: ایــن اقــدام در ایــن مقطــع نوعــی ژســت سیاســی و کودکانــه علیــه   جدیــدی نیســت، تا

  || صفحه  صفحه 22  ایران است...

ویترین   پیشنهادی

انرژیاقتصاد
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جامعه

گزارش  »روزگار « از اصلاحیه  بیمه کارگران ساختمانی

 به اسم کارگران 
به کام کارفرمایان

ک پتروشیمی ها وجود دارد  احتمال کاهش قیمت خورا

 بازگشت رانت 
برای رونق بورس

کسی، یکی از دغدغه های شهروندان است گرانی کرایه های تا

افزایش دوبله و سوبله 
خ  کرایه ها نر

صفحه 3 

کی گار « از آغاز فصل جدید گرانی مواد خورا گزارش  »روز

خ تورم  خ تورم  نر  نر
علیه سفره های مردمعلیه سفره های مردم

سخنگوی دولت:

موانع استفاده از نخبگان در 
مسئولیت های اجرایی برداشته می شود

ســخنگوی دولــت با بیان یک مصوبــه هیأت وزیران 
در نشســت امروز گفت: براســاس این مصوبه سخت 
گیری هایی که مانع از جوان گرایی می شود و به جوانان 
نخبه اجازه فعالیت در این حوزه ها را نمی دهد، برداشته 

خواهد شد.
علی بهادری جهرمی پس از نشست هیأت وزیران با حضور 
در حیاط پاستور و در جمع خبرنگاران اظهارداشت: در 
این جلســه هیأت دولت مصوبات متعددی به تصویب 
اعضای کابینه رسید که یکی از اینها دستورالعملی است 
که طبق آن برای تصدی مدیرعامل یا عضویت در هیات 
مدیره در شرکت های دولتی و شرکت هایی که دولت در 
ان جایگاه مدیریتی دارد، احراز صلاحیت هایی باید از 
طرف دولت به تصویب برسد. وی هدف از این مصوبه 
را مسئولیت دادن به جوانان نخبه دانست و ادامه داد: 
به موجب به این مصوبه سخت گیری هایی که مانع از 
جوان گرایی می شود و به جوانان نخبه اجازه فعالیت در 

این حوزه ها را نمی دهد، برداشته خواهد شد.
بهادری جهرمی خاطر نشان کرد: تمایزها و اولویت هایی 
برای جوانان در این مصوبه درنظرگرفته شده تا بتوان 

بیشتر از نخبگان جوان استفاده کرد.
وی ادامه داد: امروز دســتورالعملی به تصویب رســید 
کــه به تبــع آن مدیریت عامــل و عضویت در هیات 
مدیره در شــرکت های دولتی و شرکت های که دولت 
در آن هــا جایــگاه مدیریتــی دارد، به منظــور احراز 
صلاحیتها، هم شایسته ســالاری وجود داشته باشد و 
هم ســهم خواهی هایی که مانع از جوانگرایی و حضور 

نخبگان می شود، از بین برود.

چشم انداز ایران در پیوند با  چین و هند ؛اخبار كوتاه

ایران بازیگر مهم آسیای مرکزی
در پس زمینه حضور فزاینده چین و هند در آسیای 
مرکزی، آگاهی از نقش حیاتی ایران در چشم انداز 
استراتژیک پکن و دهلی برای اتصال بیشتر به اروپا 

از طریق کشورمان امری ضروری است.
برخــی از کارشناســان معتقدند که در حالی که 
حجم تجارت بین تهران و آسیای مرکزی و قفقاز 
کاهش یافته و بســیاری از پروژه های تامین شده 
توســط ایران محدود شــده اند، اما، روابط چین و 
هند، در کنار سایر بازیگران خارجی مانند ترکیه، 

در هر دو منطقه افزایش یافته است.
به این ترتیب، تهران اکنون تلاش مجددی را برای 
استقرار مجدد خود در مرزهای تمدنی و تاریخی 
شــمالی خود آغاز کرده؛ آن هم به دلیل نگرانی از 
اینکه به حاشیه راندن آن به کشورهای دیگر اجازه 
داده تا دامنه اســتراتژیک خود را گسترش دهند. 
این کنشگری احیا شده، خود نمایانگر بازاندیشی 
اســت که نوید دهنده ظهــور جهت جدیدی در 
سیاست خارجی ایران است؛ مسیری که می تواند 

مکمل سیاست گسترده تر  نگاه به شرق  باشد.
از نظر استراتژیســت ها و سیاست گذاران، رقیب 
چینــی و هنــدی به ارزش اســتراتژیک آن وزن 
بیشــتری اضافه کند. در واقع ایران به دنبال آن 
است که به عنوان پلی که آسیای مرکزی محصور 
در خشکی را به بازارهای پر جنب و جوش شورای 
همکاری خلیج فارس و جنوب آســیا متصل می 

کند، قلمداد شود.
چین و هند از طریق ابتکارات  یک کمربند_یک 
جاده  و اتصال آســیای مرکزی، تمایل قاطع خود 
را برای دستیابی به ارتباط مؤثر با آسیای مرکزی 
نشان داده اند، زیرا در تلاش برای تنوع بیشتر کشور 
خود هســتند. همچنین، آنها با راه های تجارت و 
عرضــه، منافــع فزاینده ای در قفقاز دارند. اگرچه 
روایات رسمی متفاوت است، اما هر دو کشور اساساً 

مبتکر چارچوب های سیاست نئومرکانتیلیستی 
هســتند کــه با هدف افزایش نفــوذ ژئوپلیتیکی 
خود از طریق اســتفاده استراتژیک از پروژه های 
زیرســاختی و حذف ظریف تنگناها و موانع فنی 

انجام می شوند.
بر همین اساس، این گزارش، این موضع را نشان 
می دهد که تهران واقعاً می تواند از همکاری با پکن 
و دهلی نو در تحقق اهداف منطقه ای خود ســود 
ببرد؛ به ویژه با توجه به اینکه چین و هند، علی رغم 
همه اختلاف ها و رقابت استراتژیک خود، تمایل به 
اشــتراک گذاشتن منافع اساسی و تقویت حضور 
ایران در امور منطقه و به طور کلی جلوگیری از به 
حاشیه راندن اقتصادی آن دارند. در این راستا، ما 
با بررســی میزان استفاده تهران از موقعیت اصلی 

خود و اهمیت آن برای چین و هند ر جهت تأمین 
منافع و یا اهداف ژئوپلیتیکی در آسیای مرکزی و 
قفقاز، موقعیت ژئوپلیتیک ایران را نشان می دهیم.

به طور خاص، اهمیتی که چین و هند برای ایران 
به عنوان یک حلقه کلیدی در ابتکارات خود قائل 
هستند، بیشتر از اهمیت دادن خاورمیانه در قبال 
ایران است. تهران تاکنون نتوانسته آنچه را که تا حد 
زیادی در خاورمیانه به دســت آورده، یعنی ایجاد 
یــک موقعیت مرکزی برای خود در اکوسیســتم 
امنیتــی و تجاری منطقه، در آســیای مرکزی و 

قفقاز تکرار کند.
عــده ای از کارشناســان عقیــده دارنــد کــه 
آمریکاستیزی ایران با توانایی این کشور در مثلث 
گرایی با چین و هند تداخل دارد، دقیقاً به این دلیل 

که توانایی آنها را برای به حداکثر رساندن و بهینه 
سازی موقعیت خود در بازار مالی و تجاری جهانی 
که تحت تسلط ایالات متحده است، پیچیده می 
کند. چین و هند فقط می توانند مســیر خود را 
از روی هنجارها و نفوذ آمریکا دنبال کنند، حتی 
اگــر پکــن به طور خاص بخواهد خود را به عنوان 

جایگزین واشنگتن معرفی کند.
اما با این حال، چین و ایران بازیگران بسیار مهمی 
در آسیای مرکزی هستند و می توان استدلال کرد 
که نفوذ چین در آســیای مرکزی بسیار قوی تر از 
هر کشوری در منطقه از جمله روسیه، ایران و هند 
است. از زمان به رسمیت شناختن رسمی جمهوری 
خلق چین توسط ایران در سال ۱۹۶۷، روابط ایران 
و چین در درجه اول مثبت بوده و در سال ۱۹۷۱ دو 

کشور روابط دیپلماتیک برقرار کرده اند.
اگرچه پیروزی انقلاب اســلامی در ایران در سال 
۱۹۷۹ ضربــه مهمی به روابط آنها وارد کرد، اما با 
شروع جنگ ایران و عراق در سال ۱۹۸۰ وضعیت 
به سرعت تغییر کرد. اگرچه چین به یک سرمایه 
گذار مهم در آســیای مرکزی تبدیل شــده است، 
اما این کشور تنها سرمایه گذار در منطقه نیست. 
دیگر ذینفعان اساســی در آسیای مرکزی شامل 
ایالات متحده، ترکیه، ایران و روســیه هستند که 

بر اقتصاد منطقه و رشد آینده تأثیر می گذارند.
موقعیت اســتراتژیک ایران در خلیج فارس و قرار 
گرفتن آن در تقاطع خاورمیانه، آسیای مرکزی و 
آسیای جنوبی، مدت هاست که ایران را به هدفی 
برای قدرت های جاه طلبی تبدیل کرده که خواهان 
کنترل بخش مهمی از اوراسیا است. منابع عظیم 
هیدروکربنی آن به عنوان ســومین ذخایر اثبات 
شــده بزرگ نفت خام معمولــی و دومین ذخایر 
بزرگ اثبات شده گاز طبیعی، ارتباط استراتژیک 

آن را از آغاز عصر نفت تقویت کرده است. 

یادداشتویترین  پیشنهاد

از قهرمانان ملی تا دشنام های ضد ملی
  سید محسن مصطفوی
دکترای روابط بین الملل 

 یک تیم فوتبال نمایشگر نوع زندگی 
و فرهنگ یک کشور است  نقل قول از 
میشل پلاتینی در مصاحبه با نشریه 
اکیپ در کتاب فوتبال علیه دشمن 

اثر سایمون کوپر
اکنون که در حال نوشتن این یادداشت کوتاه هستم ، عربستان 
سعودی در مقابل آرژانتین دو بر یک به پیروزی رسید و اولین 
شــگفتی جام جهانی ۲۰۲۲ را خلق کرد ، همان آرژانتینی 
که در سال ۲۰۱۴ هنگامی ایران یک بر صفر مغلوب آن شد 
مردم برای آن شکست به خیابان ها ریختند البته نه به خاطر 
پیروزی حریف! بلکه به خاطر نمایش غرور انگیز تیم ملی ایران .

کوپر در جای دیگر از کتاب فوتبال علیه دشمن مطرح می کند 
که  وقتی یک بازی برای میلیاردها نفر اهمیت پیدا میکند ، دیگر 
نباید فقط یک بازی تلقی شــود ،فوتبال به هیچ وقت فوتبال 
نیست ، این ورزش جنگ به وجود می آورد .   حال چه کسی 
واقعا در جنگ یه کشــور با کشــور متخاصم به اردوگاه حریف 
پناه می برد و برای شکست کشورش دست به دعا برمی دارد !؟
عربســتانی که امروز آرژانتین را شکســت داد یکی از بدترین 
کشورهای دنیا در الگوهای دموکراسی است که اصلا با مفهوم 
انتخابات آشنایی ابتدایی هم ندارند و تا همین چند سال قبل 
حتی زنان اجازه رانندگی نداشــتند ، کشــوری که مخالفان 
سیاسی خود را شرحه شرحه میکند و به کوره می اندازد )مورد 
خاشقچی( ولی آیا کسی به بازیکنان تیم عربستان بابت حضور 

در جام جهانی یا ملاقات با بن سلمان دشنامی نثار میکند ؟
آرژانین کشور مغلوب امروز و یکی از غول های فوتبال در جهان 
برای اولین بار قهرمان جام جهانی ۱۹۷۸ با دانیل پارســارلا 
افسانه ای شد ، جام جهانی که در خاک آرژانین برگزار شد ، 
در دوره زمــام داری ژنــرال خورخه ویدلا که با کودتا به قدرت 
رسیده بود و یکی از بدنام ترین دیکتاتور های آمریکای جنوبی 
در همــه اعصــار بود ، اتفاقا جام جهانی در اوج مبارزات ویدلا 
و مخالفانش برگزار شــد و او مخالفانش را به شــدت سرکوب 
کرد که به   جنگ کثیف   در تاریخ سیاسی آمریکای جنوبی 
معروف شده است ولی با این حال فوتبالیست های آرژانتینی 
به وظیفه حرفه ای خود عمل کردند؛ فوتبال برای اعتبار ونام 

کشور و اتفاقا قهرمان جهان نیز شدند .
در سال ۱۹۸۲ ، ژنرال های آرژانتینی برای کم شدن توجه ها 
از جامعه داخلی آرژانتین و اعتراضات مردم به جزایر فالکلند 
در اقیانوس اطلس جنوبی تحت اختیار انگلستان حمله کردند 
) آرژانتین به این جزایر ادعای ارضی دارد ( ولی به سختی از 
انگلستان شکست خوردند و حتی منجر سرنگونی حکومت 

دیکتاتوری نظامی ژنرال گالتیری آرژانتینی شد .
ولی در جام جهانی ۱۹۸۶ مکزیک این تیم فوتبال آرژانتین بود 
که انتقام جنگ دیکتاتورهای نظامی آرژانتین را از انگلستان 
گرفت و مارادونا با دو گل شاهکار کار انگلستان را یک سره کرد 
و درباره گلی که با دســت وارد دروازه پیتر شــلیتون انگلیسی 
کرد و به  دســت خدا  معروف شــد علنا اعلام کرد که : دســت 

خدا انتقام جنگ فالکلند بود .
در بازی بازی ایران _ انگلستان در جام جهانی ۲۰۲۲ دیدم که 
برخی از هموطنانم طرفدار انگلیس بودند و برای پیروزی این 
تیم لحظه شماری می کردند و این تیم را تشویق می کردند ، 
انگلستانی که اگر به آرژانتین کمتر از ایران ضربه نزده باشد، 
قطعا بیشتر زده است و در صد و اندی سال اخیر فقط دوبار در 
اشغال نظامی ایران در قالب جنگ جهانی اول و دوم مشارکت 

فعال کرده است .
درست چهار سال و پنج ماه پیش در تابستان ۱۳۹۷ و در جام 
جهانی روســیه تقریبا همین اعضای تیم ملی فوتبال ایران ، 
قهرمانان ملی کشــور خود بودند و حماســه سازی از بازیهای 
آنان در مقابل اسپانیا و پرتغال و مراکش زبانزد مردم در کوچه 
و خیابان و فضای مجازی بود ، روســیه یک میزبان عالی بود 
و تیــم ملــی ایران یکی از میهمانان عالی و با شــخصیت جام 
جهانی ۲۰۱۸، اما بعد از چهار ســال روســیه تبدیل به کارکتر 
بد در صحنه جهانی شــده اســت و تیم ملی ایران نیز در میان 
عده ای از مردم خویش تبدیل شــخصیت بد صحنه داخلی 

شده و مستحق بدترین دشنام ها !
شــاید در مورد روســیه تغییر افکار عمومی جهان تا اندازه ای 
درست باشد ولی اعضای تیم ملی ایران به ناحق مورد بی مهری 
واقع شده اند و آنها براستی از شایسته ترین و با استعداد ترین 
فرزندان آب و خاک هستند که با مرارت و سختی های فراوان از 
شرایط زیر صفر توانسته اند به بزرگترین میادین جهانی برسند 
و برای تیم ملی خود دچار مصدومیت های شــدید شــده اند 
) بینی شکسته و خونین بیرانوند در بازی دیروز( امروز مورد 
هجمه عده ای واقع شــده اند که بعضی از آنها تا به حال یک 

آجر برای مملکت خویش بلند نکرده اند .
از بازیکــن فوتبال مخصوصا بازیکنانی که در دوران حرفه ای 
خود هستند اصلا و ابدا نباید انتظار کار سیاسی و کنش گری 
سیاسی داشت و این افراد برای فوتبال بازی کردن به نحو احسن 
آموزش دیده اند و نه سواد سیاسی دارند و نه مهارت آن و به 
لحاظ ســنی نیز به بلوغ کار سیاســی نرسیدند و ورود آنان به 
چنین مسایلی اساسا اشتباه است ، اکثرا این بازیکنان از سنین 
نوجوانی خود در محیط های ایزوله و اردوهای باشگاهی و ملی 
حضور داشتند و تنها توقع به جا از آنها فوتبال بازی کردن به 

بهترین شکل است .
بعد از دروان حرفه ای فوتبال نیز اگر در مورد سیاست و اجتماع 

به تحصیلات مربوطه پرداختند و وارد این حوزه شدند. ...
ادامه در صفحه 2
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سیاست 22
یادداشت

اعتراض نمادین قضات 
فرانسوی علیه اصلاحات 

برنامه ریزی شده در سیستم 
قضایی فرانسه/ پاریس/ 

خبرگزاری فرانسه

آتش زدن اتوبوس ها در 
اعتصابات و اعتراضات 2 
روزه رانندگان تاكسی در 
شهر  كیپ تاون  آفریقای 
جنوبی/ رویترز

گزارش تصویری

رابطه عمیق بین آذربایجان و اسرائیل امر جدیدی نیست؛

کو علیه ایران ژست کودکانه با
یک کارشناس مسائل قفقاز جنوبی با بیان این 
که رابطه عمیق بین آذربایجان و اسرائیل امر 
جدیدی نیست، تاکید کرد: این اقدام در این 
مقطع نوعی ژســت سیاسی و کودکانه علیه 

ایران است.
سالار سیف الدینی   در تحلیلی نسبت به افتتاح 
ســفارت آذربایجان در تل آویو اظهار داشت: 
الهام علی اف زمان رابطه بین باکو-تل آویو را 
به کوه یخی تشــبیه کرده بود که فقط نوک 
آن نمایان اســت و بخش اعظم آن در زیر آب 
پنهان شده است. اکنون شاهد این هستیم که 
بخش های بیشتری از رابطه در حال  نمایان  
شدن است. این بدان معنا است که اصل رابطه 

همیشه وجود داشته است.
وی تاکید کرد: بنابراین رابطه بین تل آویو و باکو 
خبر تازه ای نیست. پس از فروپاشی شوروی 
به ویژه در دورانی که پسر حیدر علی اف مانند 
دیکتاتورهای مســتبد آفریقایی به جای پدر 
نشست، روابط گرمتری بین دو کشور برقرار 
شد. اسرائیل این رابطه را در چارچوب دکترین  
پیرامون جدید  پیش می برد. دکترین پیرامون 
مربــوط به دهه 5۰ میلادی یعنی زمانی بود 
که اســرائیل منزوی بود و در راستای همین 
دکترین تصمیم گرفت که با کشــورهای غیر 

عرب خاورمیانه رابطه خوبی برقرار کند.
این کارشــناس مسائل قفقاز همچنین بیان 
کرد: یوســی آلفر افســر اطلاعاتی موساد که 
یک دوره نیز در ایران حضور داشــته اســت، 
از جمله افرادی اســت که از این اســتراتژی 
پیرامونی به شــدت حمایت می کند. مبنای 
آن نیز این اســت که اســرائیل برای محاصره 
ایران باید در کشورها و مناطق پیرامونی ایران 
از جمله اقلیم کُرد شمال عراق و باکو، حضور 
داشته باشد. از سوی دیگر، کشورهایی مانند 
باکو، فاقد پشــتوانه تاریخی و علت وجودی 
معتبری هستند، از این رو به حامیان خارجی 

و منطقه ای نیاز دارند.
ســیف الدینی با بیان این که هر ســه کشور 
قفقــاز جنوبی فاقد عمق اســتراتژیکند و در 
صورت حمله خارجی، بســیار آسیب پذیرند 
در نتیجه نیازمند سلسله حامیانی هستند که 
به بقای آنها کمک کند، گفت: از نظر حاکمان 
باکو، اسرائیل چنین نقشی می تواند ایفا کند. 
در واقع بازگشــایی ســفارت باکو در تل آویو 
پس از این مرحله صرفا یک تشریفات اداری و 
متمم روابط است و امر جدیدی نیست. بودجه 
نظامــی باکو در ۲۰۲۱ مبلغ ۲.۳۰۰ میلیارد 
دلار بود که که شش درصد GDP کل کشور 
را شــامل می شد )در کشورهای دموکراتیک 
بودجه نظامی یک درصد کل GDP است( 
از این میزان بودجه در این ساعت، ۲ میلیارد 
دلار صرف خرید تســلیحاتی از اسرائیل بنابر 
اعلام مقامات رسمی دو کشور شد. یعنی ۸۷ 
درصد از بودجه نظامی سال گذشته باکو، به 
اسرائیل رفته است. سالهاست که دولتمردان 
باکو از اسرائیل به عنوان متحد استراتژیک یاد 
می کنند. این اتحاد استراتژیک معنا و مدلول 
مشــخصی دارد و متکی به قراردادها و تفاهم 

نامه ها است.
وی یادآور شد: اسرائیل در جنگ قره باغ ۲۰۲۰ 
هم نقش بسزایی داشت. آنچه موجب پیشروی 
باکو در قره باغ و اشغال چند منطقه شد، عبارت 
بــود از نیروی زمینی ترکیه، نیروهای هوایی 
)پهپادی( اسرائیل و تسلیحات نامتعارف مانند 
بمب های فســفری اوکرایــن و البته حضور 

تکفیری ها، ضمن این که باکو از قدرت لابی 
یهودی  نیز همواره استفاده می کند. بنابراین 
روابــط این دو حکومت به اندازه کافی عمیق 
است. حتی تفکرات ناسیونالیسم شکل گرفته 
در این کشــور متاثر از صهیونیسم به ویژه در 
خصوص اراضی اشــغالی و مالکیت زمین یا 

تحریف و تفسیر تاریخ به نفع خود است.
این پژوهشــگر ارشد مسائل قفقاز ادامه داد: 
همچنیــن برخی از متفکرین اســرائیل در 
صــورت بندی هویت به اصطلاح ملیّ جدید 
پس از فروپاشــی این شــوروی، در این کشور 
نقش مهمی ایفا کرده و ساختمان ناسیونالیسم 
این کشور را شکل بندی کرده اند. نقش قوم 
یهودی خزر نیز در این رابطه پر رنگ اســت. 
بنابراین می توان از یک نوع  آذریسم یهودی  
صحبت کرد که در این منطقه شــکل گرفته 

است.
سیف الدینی درباره این که با وجود ارتباطات 
میان باکو و اســرائیل چه لزومی داشــت در 
مقطع فعلی چنین موضوعی را در دستور کار 
قرار دهند؟  گفت: به نظر می رسد باکو سعی 
دارد که اتحاد اســتراتژیک خود با اســرائیل 
را بیش از گذشــته علیــه ایران به کار ببرد. 
هر دو کشــور انگیزه هــای ضد ایرانی قوی 
دارند. پس از هشــدار نظامی و مداخله ایران 
در شــهریور گذشته و برگزاری مانور نظامی 
در منطقه، برای دومین بار طراحی الهام علی 
اف برای قطع مرز ایران و ارمنستان مخدوش 
شد. علی اف مجبور شد نیروهای نظامی اش 
را از خاک ارمنستان خارج کند. این موضوع 
ضربه حیثیتی بزرگی به اعتبار علی اف وارد 
کرد. برای همین به نظر می رسد، کنترلش 
را از دســت داده و بر اساس احساسات عمل 

می کند.
وی تصریــح کرد: پروپاگاندای ســخیف ضد 
ایرانــی در شــبکه های تلویزیونی به صورت 
روزانــه و ادعاهای واهی علیه تمامیت ارضی 
ایــران، بیش از هــر چیز مصرف داخلی دارد 
و برای منحرف کردن افکار عمومی اســت. از 
سوی دیگر، دو سال پس از جنگ قره باغ، علی 
اف هنوز جو سیاسی کشور را در سطح نظامی 

نگه داشــته است.  میلیتاریزه کردن کشور به 
مدت دو سال و پرسه زدن با لباس نظامی در 
اطراف و اکناف مرز، یک هدف اصلی را در پیش 
دارد و آن سرکوب در داخل کشور و سرپوش 
گذاشتن بر فساد مالی گسترده خاندان علی 
اف و پاشایوا است که سال گذشته در مجموعه 

اسناد پاندورا افشا شد.
این کارشــناس مسائل قفقاز در ادامه اظهار 
داشــت: بر همین اساس پارلمان باکو هفته 
گذشته اعلام کرد که برای فروپاشی و تجزیه 
ایــران، بودجه مخصوصی اختصاص خواهد 
داد که قرار است به عناصر تجزیه طلب داده 
شود. بلافاصله پس از آن اعلام شد که سفارت 
این کشور در تل آویو بازگشایی خواهد شد. 
از آنجــا که رابطه عمیق بین دو کشــور امر 
جدیدی نیست، باید گفت این اقدام در این 
مقطع نوعی ژســت سیاسی و کودکانه علیه 
ایران است. شخص رئیس جمهور این کشور 
هر گاه در برابر هشــدارهای اصولی ایران در 
خصوص مرزهای بین المللی، فرو می ماند، 
به اســرائیل یا ترکیه پناه می برد. نمونه آن 
عکس یادگاری سال گذشته الهام علی اف در 
کنار پهپاد اسرائیلی هاروپ بود. علی اف در 
کنار پهپاد هاروپ ایستاد، به دوربین ها نگاه 
کــرد و گفت: مــن الان در نزدیک مرز ایران 
هستم. اینجا هیچ اسرائیلی نیست، اسرائیل 

کجاست؟
وی درباره توســعه همکاری های آذربایجان و 
اسرائیل در راستای افتتاح سفارت این کشور 
در تل آویو نیز ابراز کرد: در سال های گذشته 
باکــو همانطور که یوســی آلفر آرزو می کرد 
به حیات خلوت اســرائیل تبدیل شده است. 
حیــات خلوتی که به ایران راه دارد. عملیات 
تروریستی در شاهچراغ که با  هدایت و طراحی  
باکو صورت گرفت، نشــان داد که تهدید این 
حکومت علیه ایران جدی است. به نظر می رسد 
بایــد منتظر توســعه روابط امنیتی و نظامی 
باشــیم. فعالیت های جاسوسی علیه ایران به 
ویژه در زمینه هســته ای، به صورت پایلوت 
از باکو بوده اســت. فعالیت های خرابکارانه از 
جمله ترور دانشمندان و ارسال پهپاد نیز از باکو 

صورت گرفته است. سرقت اسناد هسته ای نیز 
همچنین. به ویژه با به قدرت رسیدن نتانیاهو 
این اتفاق رخ خواهد داد. هیچ بعید نیست که 
شــاهد سفر نتانیاهو به باکو در آینده نزدیک 

باشیم.
سیف الدینی همچنین در پاسخ به این سوال 
که اقدام باکو چه تاثیری بر تحولات منطقه ای 
دارد؟ گفت: اگر به سایر کُنش های باکو بنگریم، 
پاسخ مثبت است. تلاش برای قطع مرز ایران و 
ارمنستان، صدور تروریسم تکفیری به ایران، 
مداخله منفی در مسئله هسته ای ایران اعم 
از خرابکاری، جاسوسی و همکاری با اسرائیل 
در این زمینه، قطع مسیرهای مواصلاتی ایران، 
تهدیــد ایران به تجزیــه و نابودی در مجامع 
بین المللی و اخیرا ســفر غیرمنتظره علی اف 
به آلبانی که پیام مشــخصی به ایران داشت، 
نشان دهنده این است که باکو به دنبال تنش 
در منطقه با ایران است. البته باکو، کوچکتر از 
آن است که وارد این معادلات شود ولی به نظر 
می رسد در این رابطه به این حکومت، نقشی 

واگذار شده است.
این پژوهشــگر ارشد مسائل قفقاز جنوبی 
خاطرنشان کرد: عملیات تروریستی طراحی 
شده در باکو علیه ایران در شاهچراغ )شیراز( 
نشان داد که دامنه تهدیدش از جدار بیرونی 
مرزها به عمق اســتراتژیک کشور  رسیده 
اســت. هیچ کشوری تاکنون به این شکل 
ایــران را تهدید نکرده اســت. از یک طرف 
نیروهای جدایی طلب، از یک طرف نیروهای 
طرفدار فروپاشی مانند فرقه رجوی، از سویی 
نیروی های تروریســت تکفیری، از سوی 
دیگر تهدید به نابودی ایران که بخشــی از 
برنامــه روزمره شــبکه های دولتی و نیمه 
دولتی باکو شــده است. در این معنا باکو با 
کُنش های سیاسی و کُدهای ژئوپلیتیکی 
که در چند هفته اخیر علیه ایران فرستاده 
است )از سمرقند تا آلبانی( تبدیل به معضل 
مهم امنیت ملیّ شده است. به همین نسبت 
باید تلقی جغرافیایی ایران از تهدید، تغییر 

و تنظیم شود.
وی درباره اقدام و استراتژیک ایران نسبت به 

تحولات این منطقه با توجه به این که امنیت 
مرزهای شمالی و قفقاز نیز برایش با اهمیت 
است، اظهار داشت: مرزهای شمال غرب برای 
ایران اهمیت و ماهیت اقتصادی دارد. از زمانی 
که نیروهای علی اف درحد فاصل  حورادیز تا 
خداآفرین  مستقر شده اند، این مرزها از ماهیت 
اقتصادی به وضعیت امنیتی تغییر ماهیت داده 
اســت. پیش از اســتقرار نیروهای علی اف در 
محور فوق، کشــور کاملا با ثبات و آرام بود و 
ایران هیچ مشکل امنیتی و حتی انتظامی در 
این مرزها نداشت. اما امروز برای حفظ ثبات 
و امنیــت این مرزها ناچــار به برگزاری چند 
مانور بزرگ در مدت دو سال و استقرار دائمی 
نیروهای ارتش و سپاه در امتداد مرز هستیم.
سیف الدینی تصریح کرد: همچنین فعالیت 
های جاسوســی اسرائیل در منطقه زنگیلان 
و حضــور تکفیری هــا در این مناطق ادامه 
دارد. تکفیــری ها و نیروهای بنیادگرای ضد 
ایرانی در باکو با حمایت حاکمیت در مناطق 
شــیعه به ویژه تالش مســتقر شده اند و قادر 
هستند بدون ویزا با هواپیما تا تهران بیایند. 
اگر در گذشــته تهدیدهــای این چنینی از 
طریق مرزهای زمینی پاکستان، افغانستان 
و احتمــالا عــراق به صورت عبور غیرقانونی 
بــود، امروز تهدیــد از ناحیه مرزهای هوایی 
باکو و عبور، قانونی اســت و قادر هســتند تا 
عمــق ایــران را نا امن کنند. این تهدیدات از 
ایــن پس افزایــش پیدا خواهد کرد و بخش 

مهمی از کوه یخ بیرون خواهد زد.
این کارشناس مسائل قفقاز تاکید کرد: رابطه 
بین باکو- تل آویو یک رابطه معمولی نیست. 
برای مثال شبیه رابطه اسرائیل با بلژیک نیست 
حتی مانند رابطه بین ترکیه و اســرائیل هم 
نیســت که کنترل شده و بر اساس یک نظام 
موازنه باشد. اصولا فلسفه این رابطه برای تضاد 
عملیاتی با ایران اســت. اسرائیل برای اجرای 
عملیاتی علیه ایران از خاک باکو، نیاز به گرفتن 
مجوز یا هماهنگی با حاکمان این کشور نمی 
بیند. زیرا جنس رابطه نامتوازن است. از نظر 
اســرائیل، باکو یک نیروی ناحیه ای است که 
در غیاب ســایر کشــورها قادر به حفظ بقای 
خود نیســت. جنگ قره باغ نیز نشــان داد که 
باکو با داشتن دو برابر جمعیت و ثروت بیشتر 
از ارمنستان، صرفا با کمک پاکستان، اسرائیل، 
ترکیه، تکفیری ها قادر به پیروزی نســبی در 
برابر ارمنستان است. اسرائیل به خوبی نسبت 
به این واقعیت واقف است و رفتار مالکانه و از 

موضع بالا با باکو دارد.
وی ادامه داد: همچنین در عملیات های نظامی 
که در گذشــته علیه ایران از ناحیه اســرائیل 
صورت گرفته است، هنگامی که مقامات ایرانی 
به این مســئله اعتراض کردند، شخص علی 
اف اعلام کرده که اسرائیلی برای این حمله با 
باکو هماهنگ نکرده و آنها از این موضوع بی 
اطلاع هستند. اگر این ابزار بی اطلاعی درست 
باشــد، نشان دهنده، دخل و تصرفات مالکانه 

ای است که گفتم.
سیف الدینی درباره نوع استراتژی ایران درباره 
تحولات این منطقه هم ابراز داشــت: اولا نوع 
روابط باید بازبینی شده و از ابتدا ریل گذاری 
شــود. ریل گذاری روابط در آغاز دهه نود، به 
شکلی نبود که قادر به ادامه مسیر باشد و بنیانی 
کج داشت. اکنون به نقطه گسست در روابط 
رسیده ایم. این گسست، عمیق تر از آن است 

که با مقاله و گفت وگوی تلفنی ترمیم شود.

خبر ویژه

رئیس جمهور اظهار داشت: دولت برای شنیدن حرف معترض و مخالف گوش شنوا دارد، اما اعتراض با آشوب و اغتشاش 
تفاوت دارد. اغتشاش هم مانع گفتگو و هم مانع هر نوع توسعه یافتگی است و مردم انتظار دارند با آن برخورد قاطع شود.
سید ابراهیم رئیسی در جلسه هیئت دولت با گرامیداشت هفته بسیج و یاد و خاطره شهدای بسیجی، روحیه بسیجی 
را برخورداری از اخلاص، تدبیر، عقلانیت، انگیزه، روحیه خدمت و مقاومت و اتکا به خداوند در برابر شدائد، مشکلات و 

موانع دانست و بر حفظ و ارتقای روحیه انقلابی و بسیجی در همکاران دولت تاکید کرد.
رئیسی گفت: بسیج حرکت سازمان یافته، منظم و با اندیشه و انگیزه انقلابی و عمل صالح برای پیشبرد اهداف انقلاب و 

گره گشایی از زندگی مردم است و دولت باید در تمام عرصه های خدمت بسیجی عمل کند.
رئیس جمهور تصریح کرد: امروز که دشمن به صورت هدفمند به جنگ ترکیبی با داشته های انقلاب اسلامی آمده و 

نشاط، امید و اعتماد جامعه و سرمایه اجتماعی ما را هدف گرفته، راه مقابله با شیطنت ها، فتنه ها و توطئه های او پرهیز 
از هر گونه تاخیر در انجام امور مربوط به رفاه و آسایش مردم و کار و تلاش مضاعف برای حل مشکلات است.

 لزوم حرکت مسئله محور دستگاه های اجرایی  و  تامین نیازهای مردم به ویژه توجه به معیشت آنها  از دیگر تاکیدات 
رئیسی به همکاران دولت بود.

رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش ناامنی را خط قرمز دولت دانست و گفت: امنیت و آرامش زیربنای رشد و 
پیشرفت کشور و فعالیت های علمی، اقتصادی و کسب و کارهای مردم است که دستگاه های مسئول باید به آن توجه ویژه 
داشته باشند. رئیسی افزود: دولت برای شنیدن حرف معترض و مخالف گوش شنوا دارد، اما اعتراض با آشوب و اغتشاش 
تفاوت دارد. اغتشاش هم مانع گفتگو و هم مانع هر نوع توسعه یافتگی است و مردم انتظار دارند با آن برخورد قاطع شود.

رئیسی در جلسه هیئت دولت:

گوش شنوا دارد دولت برای شنیدن حرف معترض و مخالف 

تحلیل

سازمان انرژی اتمی:

یک  گاوداری  را سایت هسته ای 
اعلام می کنند!

رییس ســازمان انرژی اتمی گفت: بارها اعلام کردیم 
صدور قطعنامه یا استفاده ابزاری از قطعنامه در شورای 

حکام نمی تواند نتایجی به دنبال داشته باشد.
محمد اســلامی با تاکید بر اینکه برنامه توسعه صنعت 
هســته ای ایران در چارچوب پادمان جامع اســت و این 
حق قانونی ماســت و مطابق قوانین آژانس طرح های 
توسعه ای خود را پیش می بریم، افزود: ما این برنامه را با 

وجود تحریم های بیست ساله پیش می بریم.
اسلامی تاکید کرد: هر قطعنامه ای حتما عکس العملی 
دارد و پیش تــر و از آنجایــی کــه در این قطعنامه باز به 
مسایلی پرداخته شده که اساسا موضوعیت ندارد و قبلا 
حل  و فصل شــده، اعلام کــرده بودیم اگر قطعنامه ای 
صادر شــود به آن واکنش نشــان می دهیم، از این روز با 
حضور بازرســان آژانس برخی اقدامات هسته ای انجام 
شــد از جمله گازدهی به زنجیره های جدید در نطنز و 

شروع تولید اورانیوم ۶۰ درصد در فردو.
وی  اعلام کرد که تولید اورانیوم ۶۰ درصد در فردو برای 
 )۶-IR( اولین بار و با همان ماشــین های نســل جدید

انجام می شود.
معاون رییس جمهور درباره ادامه مذاکرات با آژانس در 
شرایط فعلی و موضوع سفر بازرسان به تهران گفت: ما 
اعلام کردیم آقای گروسی اگر می خواهند می توانند به 
ایــران بیایند. همچنین درباره مذاکرات با آژانس گفته 
بودیم که به موارد ادعایی و سوالات، پاسخ داده شده است 
اما اینکه آژانس قانع نشده و به دنبال آن ملاحظاتی از 
سوی سه کشور اروپایی و آمریکا شکل گرفت تا از این 
مساله به عنوان اهرم فشار استفاده کنند، درست نیست. 
وی تاکیــد کرد که مــا نمی توانیم بپذیریم آنها بیایند 
بگویند ایران  سایت اعلام نشده دارد. جایی که گاوداری 
اســت و آهن قراضه در آن می فروشند، چطور می تواند 
سایت هسته ای باشد؟ چرا موارد اتهامی که تولیدکننده 
آنها یک جریان تروریستی است و در کشور ما اقدام به ترور 
دانشمندان ما کرده و انفجار و خرابکاری هسته ای انجام 
داده و با صدای بلند هم می گوید، من این کار را کردم، 
اینقدر راحت می تواند اتهام ناروای خود را پیش ببرد؟

کره کننده: مشاور تیم مذا

 آمریکا و اتحادیه اروپا 
بدانند که تکبر عواقب دارد

مشــاور تیم مذاکره کننده ایران در مذاکرات وین، آغاز 
غنی ســازی ۶۰ درصدی در تاسیســات فردو را که در 
پی قطعنامه ای انتقادی درباره ایران در شــورای حکام 
انجام شــد، پاســخ ایران به تحریکات و تهدیدات غرب  
تلقی کرد. محمد مرندی، مشاورتیم مذاکره کننده ایران 
در مذاکرات وین با بازنشر خبر پرس تی وی درباره آغاز 
غنی ســازی ۶۰ درصدی در تاسیسات فردو، در صفحه 
توییترش نوشت: ایران همواره به تحریکات و تهدیدات 
غرب پاسخ داده است. آمریکا و اتحادیه اروپا باید بدانند که 
تکبر عواقب دارد. مرندی در ادامه گفت: امید رژیم های 
غربی به تحریم ها، لیبرال های ایران، اغتشاشــگران و 
تروریســت ها، تماما شکســت خورده است. او افزود: با 
عمیق تر شــدن بحران جهانی، اهرم فشــار غرب رنگ 

می بازد.

علت استعفای  رستم قاسمی  
اعلام شد

ســخنگوی دولت گفت: دلیل استعفای رستم قاسمی 
تشدید بیماری بود.

سخنگوی دولت اعلام کرد: شهریار افندی زاده به عنوان 
سرپرســت وزارتخانه راه و شهرســازی در جلسه امروز 

هیات دولت حضور یافت.
علی بهادری جهرمی، ســخنگوی دولت در حاشــیه 
هیئــت دولت در جمــع خبرنگاران، اظهار داشــت: 
باتوجه به استعفای آقای رستم قاسمی به دلیل تشدید 
بیماری شــان، آقای افندی زاده به عنوان سرپرست این 

وزارتخانه در جلسه امروز هیات دولت حضور داشت.
او افزود: رئیس جمهور و اعضای دولت از ایشان قدردانی 

کردند و آرزوی شفای عاجل برای ایشان داشتند. 
ســخنگوی دولت درباره زمــان معرفی وزیر جدید راه 
و شهرســازی عنوان کرد: مجلس شــورای اسلامی در 
تعطیلات هفتگی است و به محض آغاز به کار مجلس، 

وزیر جدید پیشنهادی معرفی می شود.

معاون پارلمانی رئیس جمهور: 

بذرپاش از گزینه های جدی 
وزارت راه است

 معــاون پارلمانــی رئیس جمهور، بذرپــاش را یکی از 
گزینه های جدی برای تصدی وزارت راه و شهرســازی 
دانست اما در عین حال گفت که این موضوع زمانی قطعی 
می شــود که رئیس جمهور وزیر پیشنهادی را یکشنبه 

آینده - ۶ آذر - به مجلس معرفی می کند.
 سیدمحمد حسینی  در حاشیه نشست هیأت دولت 
در جمع خبرنگاران با آرزوی شفای عاجل برای  رستم 
قاسمی  وزیر پیشین راه و شهرسازی، درباره احتمال 
معرفــی  مهــرداد بذرپاش  برای تصدی این وزارتخانه 
گفت: بحث آقای بذرپاش به عنوان یکی از گزینه های 
جــدی در دولت مطرح اســت امــا این موضوع زمانی 
قطعی می شــود که رئیس جمهــور نامه معرفی وزیر 
پیشــنهادی را به مجلس ارســال کند تا تکلیف این 

وزارتخانه معلوم شود.
معــاون پارلمانــی رئیس جمهور تصریح کــرد: آقای 
افنــدی زاده هــم که به عنوان سرپرســت وزارت راه و 
شهرســازی انتخاب شده است، آشنایی و اشراف کافی 
به مسائل این حوزه دارد و در حال پیگیری امور است.

از قهرمانان ملی تا دشنام های ضد ملی
ادامه از صفحه اول

... که با توجه به شهرتشان ورود به جایی است ولی با سواد 
در حد ابتدایی و مدرک پنجم دبستان ، نوشتن مانفیست 

سیاسی بیشتر خنده دار است تا هر چیز دیگری !
من در تاریخ به یاد ندارم و در جایی نخوانده ام که در ادوار 
جام جهانی فوتبالیستی کار سیاسی عمده و اثر گذاری 
کرده باشــد و این انتظار از جوانان ایرانی نیز انتظار بس 

بیهوده است
چهار ســال قبل یک بینی به کمک دروازبان تیم ملی 
ایــران آمــد و پنالتی رونالدو را گرفت) خود بیرانوند این 
شوخی را کرد ( و قهرمان آن سال شد و این هفته همان 
بینی شکست و صاحب خود را تا خطر مرگ پیش برد 
ولی مورد دشــنام و مضحکه و عقده گشایی قرار گرفت 
و تصویر ثبت شــده از بیرانوند در اوج درد وحشــتناک ، 
گیجی و خون آلودی بعد از ضربه ، خود گویای همه چیز 
است : برای چه کسانی این دردها را متحمل می شویم ؟ 

چرا این همه ناسپاسی ؟
کشور این روزها درگیر حوادث تلخی است و کسی منکر 
آن نیســت اما هدف قرار دادن انســجام ملی نتیجه ای 
جز همین شکســت شــش بر دو مقابل انگلستان ندارد 
و انگلســتان بارها با همین حربه یعنی هدف قرار دادن 
انسجام ملی ما ، کشور ایران را دچار خسران و زیان کرده 
است و آسیب های آن در تاریخ کشور ما هنوز محسوس و 
مشهود است و در نهایت در تاریخ این باخت به نام ایران 

ثبت شد و نه شخص و جریان دیگری .

به بهانه برگزاری نشست منامه؛

 همگرایی منطقه ای   هدفی که گم شد
  نویســنده: دکتــر مریــم خالقــی نــژاد، اســتاد دانشــگاه و 

پژوهشگر روابط بین الملل 
ســال های زیادی است که نشست منامه با همراهی دو 
گروه از کشورهای منطقه ای که بیشتر کشورهای عرب 
هســتند به همراه کشــورهای غربی برگزار می شود. از 
آنجایی که ســردمداران این گروه ها اســرائیل و امریکا 
هستند و شعار و هدف نشست امنیت خاورمیانه بیان شده 
بی تردید منطقه دچار نوعی خلاء در امنیت خود است 
که ناشی از اختلافات منطقه ای و عدم تعامل کشورهای 
قدرتمند منطقه است که به گرایش کشورهای مختلف 
ریز و درشت منطقه برای همکاری با بیگانگان و کشورهای 

خارج از منطقه برای امنیت درونی منجر شده است.
در روزهای گذشته نشستی تحت عنوان منامه برگذار شد 
که به ظاهر برای اهداف و چالش های سیاست خارجی، 
دفاعی و امنیتی خاورمیانه تشــکیل شده است. از سال 
۲۰۰۴ این نشست هر ساله در بحرین برگذار می شود که 
بر مسائل خاورمیانه تمرکز دارد. اعضای مشارکت کننده 
نشست های سالانه منامه برخی کشورهای خاورمیانه 
ای و سپس برخی کشورهای غربی است که منافع آنها 
در خاورمیانه اســت؛ مانند فرانسه، عراق، مصر، امریکا، 
اسرائیل، یونان و ... در این نشست که به صورت متوالی 
برگزار شد، سخنرانان مختلفی مانند رئیس کمیسیون 
اروپا، وزیر امور خارجه کویت، وزیر دفاع سنگاپور، وزیر 
امور خارجه نروژ، وزیر امور خارجه یمن، مقامات اسرائیل 
و امریکایی و ... به ســخنرانی پیرامون مباحث نشســت 

پرداخته اند.
یکــی از نــکات قابل توجه این کنفرانس تا کنون بیانیه 
هیئــت آمریکایــی مبنی بر تعهد به امنیت منطقه بوده 
است که همواره بر امنیت خاورمیانه در شعارهایشان و 

سخنرانی ها تاکید دارند.
جدای از هر گونه ادعای کشــورها و سخنرانان مختلف 
نشست در واقع نه برای امنیت خاورمیانه در جهت بهبود 
وضعیت مردم این منطقه بلکه برای تامین اهداف به مثابه 
امنیت از سوی کشورهای مورد نظر تلقی می شود تا مسیر 
تحقق اهداف و دستاوردهای خود را بهبود ببخشند که 
شامل اهداف سیاسی و اقتصادی و فرهنگی است. اهداف 
سیاســی در درجه اول بهبود روابط امریکا و اســرائیل با 
کشورهای عرب، تلاش مضاف برای معامله قرن، تقویت 
جبهه ضد ایرانی برای جلوگیری از افزایش قدرت ایران 

در منطقه است.
اهداف اقتصادی اگرچه منظور اصلی نشست منامه است 
اما ســردمداران قدرت غربی با همکاری اسرائیل در پی 
تســلط اقتصادی بر منطقه هســتند که منابع غنی را از 
طریق بهبود روابط و وابســتگی بیشــتر در سلطه خود 
درآورند به خصوص که روابط غرب با روســیه نیز تغییر 
کرده است لذا برخی مراکز تامین انرژی و منابع اولیه نیز 

تحت تاثیر قرار گرفته اند.
اگر بخواهیم انتخاب هوشمندانه بحرین را برای میزبانی 
سالانه این نشست ذکر کنیم به دور از ذهن نیست که 
علت های مختلفی وجود دارد مانند اینکه اولا بحرین 
پیشــینه ای قوی را در روابط رسمی با اسرائیل ندارد، 
ثانیا، برخی کشــورهای غربی و عربی اهداف خود را از 
طریــق بحریــن می توانند پیگیری کنند و به عبارتی 
بحرین نیابت کشورهای عربی به خصوص عربستان را 
در برگذاری نشست های مختلف دارد. از طرفی رابطه 
بحریــن با امریــکا و که از حمایت کنندگان اصلی آل 

خلیفه است نیز موثر است. 
یک نکته بســیار مهم هم وجــود دارد؛ بحرین در حال 
بهبود روابطش با اســرائیل اســت و بی تردید تا حدودی 
سیاســت های همراه کننــده و نه متناقض را در پیش 
خواهد گرفت. مثلا خرید برخی موشــک های هوایی از 
اسرائیل در سال های قبل و توافق برای استقرار دائمی 
یک افسر ارشد نیروی دریایی اسرائیل که یک انتصاب 
تاریخی و بی سابقه از یک مقام اسرائیلی به سمت رسمی 

در کشور عربی است.

اخبار كوتاه
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3اقتصاد
گزارش

؛ بانک مرکزی  دلار در فکر پرواز
به دنبال قفس

  نفیسه زمانی نژاد/ گروه اقتصاد
درحالی که قیمت دلار طی چند ماه گذشــته در 
شــرایط باثباتی قرار گرفته بود، اما طی یک ماه 
اخیر با کم رنگ شــدن موضــوع مذاکرات وین و 
افزایش تقاضا در بازار ارز، با صعود بی سابقه نرخ آن 
مواجه شده ایم. اما دلار چرا پس از گذراندن یک 
دوره از ثبات نسبی چندماهه به یک باره با چنین 
چرخشی روبه رو شد؟ از دیدگاه اغلب کارشناسان 
و فعالان اقتصادی، با انتشــارنیافتنِ اخبار مثبت 
مذاکرات وین، انتظار برای احیای برجام یا تخفیف 
تحریم هــا کاهش پیدا کرد، به علاوه آنکه آمریکا 
تحریم های بیشــتری را علیه ایران اعمال کرد و 
موجب آن شــد که رفتار بازیگران ارزی را تحت 

تأثیر قرار گیرد.
درواقع با تغییرات سیگنال های سیاسی مذاکرات 
هسته ای و کم رنگ شدن احتمال موفقیت برجام، 
سطح انتظارات تورمی در جامعه به مرور افزایش 
یافــت و عده ای از مردم به ویژه فعالان اقتصادی 
بــرای حفظ نقدینگی خود مصمم به تبدیل آن 

به ارز شدند.
بلاتکلیفی برجام، بازار را نابسامان تر می کند

به گفته یکی از صرافان، افزایش نرخ ارز با توجه به 
تورم کشور موضوعی عجیب نبود و تقریباً چنین 

اتفاقی پیش بینی می شد.
مهران آذر، صراف و فعال بازار ارز اظهار می کند: 
در این میان دلایلی هم دامنه موضوع را گسترده تر 
کرد، به عنوان مثال ناامیدی از برجام، یا شرایط 
متزلزل بازارهایی مانند بورس موجب شــد که 
مردم ســرمایه های خود را با این توجیه که این 
بازار، مطمئن تر و ســودآورتر اســت وارد بازار ارز 
کنند اســت. درنتیجه بــا افزایش تقاضا و منابع 
ارزی محدود کشور، شرایط فعلی به وجود آمد.

وی اضافــه می کنــد: در این میــان دولت هم با 
تدابیری سعی در بهبود شرایط داشت که ظاهراً 
نتیجه ای عکس را دربر داشــته است. فروش ارز 
سهمیه ای با کارت ملی یکی از تدابیر دولت برای 
فروکــش کردن نــرخ ارز بود اما موجب تقاضای 
بیشــتر ارز، از ســوی واســطه گران شد، زیرا هر 
دلالــی بــا چند کارت ملی اقدام به خرید ارز کرد 
و همین اتفاق تقاضای کاذب را بالا برد و موجب 

گرانی ارز شد.
ایــن فعال بازار ارز اضافه می کند: درحالی که در 
این وضعیت کمبود منابع ارزی، باید راهکارهایی 
برای کاهش تقاضا اندیشید اما این راه حل دولت، 
درخواست خرید ارز را حتی از سوی افرادی که 

خود متقاضی نبودند بالاتر برد.
آذر تصریــح می کنــد: درکل، آنچه دلیل اصلی 
نابســامانی بازار ارز به شــمار می آید بلاتکلیفی 
برجام است و هرچه بیشتر ادامه یابد شرایط بازار 
ارز هم دشوارتر می شود و به تبع، بازارهای دیگر 
هم ملتهب تر می شوند، پس بهتر است مسئولان 
هرچه ســریع تر تفکری صحیح برای توقف این 

وضعیت ناآرام ارزی داشته باشند.
با سرکوب پول ملی، تقاضای دلار بالا می رود

ســیاوش غیبی پور، کارشناس اقتصادی اظهار 
می کند: هرزمان که تقاضا برای پول کشــوری 
زیاد شود به این معناست که ارزش پول همان 
کشور رشد پیدا می کند و هر موقع تقاضا برای 
پــول داخلی کاهش یابد جانشــینی انتخاب 
می شــود و پیامد آن، ســرکوب پول ملی و افت 

ارزش آن است.
وی در رابطه با دلایل رشــد نرخ ارز می گوید: در 
شرایط تورمی افراد یک جامعه مجبور می شوند 
تا نقدینگی خود را به کالایی دیگر تبدیل کنند و 
یکی از این کالاها ارز است که پدیده ای ناخوشایند 
محسوب می شود، زیرا تقاضای کاذبی را در بازار 
ارز ایجــاد کــرده و پیــرو آن ارزش پول ملی هم 

کاهش می یابد.
این کارشــناس اقتصادی اضافه می کند: مورد 
دیگر به شــرایط خارجی کشور بازمی گردد، به 
هر میزان که افق ارتباطات با کشــورهای خارج 
روشــن تر باشــد حباب ارز هم کمتر می شود. 
دلیل دیگر افزایش مهاجرت اســت، در برخی 
از زمان هــا به دلایل مختلــف، توهم مهاجرت 
افزایــش می یابد و این موضــوع تقاضا را برای 
خرید ارز را بیشــتر می کند. این چنین که افراد 
دارایــی خود را فروخته و تبدیل به ارز می کنند 
و همین رفتار موجب افزایش تقاضا و در نتیجه 

افزایش نرخ ارز می شود.
غیبی پور خاطرنشان می کند: حال در این شرایط، 
بانــک مرکــزی با نقش کلیدی و تأثیرگذار خود 
می توانــد با تصمیمات و سیاســت گذاری های 
صحیــح، موانعی را برای رشــد این روند قیمتی 
در بــازار ارز ایجــاد کند. تدابیری که شــاید در 
کوتاه مدت تا حدودی بتواند مانع افزایش تقاضای 

خرید ارز شود.
وی تأکید می کند: اما اگر بانک مرکزی و همچنین 
دولت مردان کشور به طوری جدی خواهان بهبود 
شرایط این بازار هستند باید موارد اشاره شده که 
شامل کاهش ارزش پول ملی، ارتباطات خارجی 
و توهمات مهاجرتی اســت را مدنظر قرار داده و 
با راهکارهایی اجرایی و کارشناســانه، بازار ارز را 

تحت کنترل قرار دهند.

گفت و گو

رییس انجمن انبوه سازان:

یک سال زمان را در بخش مسکن 
از دست دادیم

رییس انجمن انبوه سازن استان تهران گفت: در 
یک سال و سه ماه گذشته با نوعی از دست دادن 
زمان در طرح نهضت ملی مسکن مواجه شدیم؛ 
به پیشنهادات سازندگان نیز برای تامین منابع 
مالی این پروژه توجه نشــد و ما نتوانســتیم با 
مسئولان دور یک میز بنشینیم و صحبت کنیم.
ایرج رهبر اظهار کرد: در هر وزارتخانه ای طبیعتا 
وقتی وزیری ســر کار می آید از بدو ورود باید 
برنامه ی اجرایی طبق قوانین مصوب و تکلیفی 
که دولت بر عهده ی او گذاشته ارایه دهد. انتظار 
این اســت که از نظر کارشناســان نیز استفاده 
کند. اما متاسفانه در بیش از یک سال گذشته 
نــه برنامه ی چندانی برای اجرای طرح جهش 
تولید و تامین مســکن در این وزارتخانه وجود 
داشت و نه از نظرات کارشناسی استفاده شد.

 به صنعت ساختمان چین و ترکیه 
اعتقاد داشتند

وی افــزود: وزارت راه و شهرســازی مدت هــا 
طــول کشــید تا برنامه بدهــد. بعد از تصویب 
قانون جهش تولید وتامین مســکن در مرداد 
۱۴۰۰ با هدف ســاخت ســالیانه یک میلیون 
مســکن، مدت ها طول کشــید تا وزارت راه و 
شهرسازی تیم مدیریتی خود را بشناسد. مدتی 
که گذشت، گفتند سالیانه یک میلیون خانه را 
نمی توانیم بسازیم و در چهار سال چهار میلیون 
واحد می ســازیم. بعد از حدود یک سال اعلام 
کردنــد به مردم زمین می دهیم تا خودشــان 
خانه های یک طبقه بسازند. در حالی که زمین 

کافی برای این ایده ی جدید وجود ندارد.
رییــس انجمن انبوه ســازان اســتان تهران 
خاطرنشــان کرد: وزیر راه و شهرسازی خیلی 
به استفاده از نیروهای خارجی در بخش مسکن 
اعتقاد داشت و می گفت باید از فعالان صنعت 
ســاختمان در چین و ترکیه کمک بگیریم. در 
حالی که توان اجرایی در داخل کشــور وجود 
دارد و فقط دولت باید از آنها حمایت و شرایط 

را تسهیل کند.
رهبر، مهم ترین پاشــنه آشــیل  طرح نهضت 
ملی مسکن را نبود منابع مالی دانست و گفت: 
مشخص بود که نمی توان روی آورده متقاضیان 
حســاب کرد. سیســتم بانکی هم عملا منابع 
چندانی به این طرح اختصاص  نداد. انبوه سازان 
در این شرایط اعلام کردند که حاضرند سرمایه 
و توان فنی خود را به اجرای پروژه نهضت ملی 
مسکن اختصاص دهند اما به پیشنهادات توجه 
نشــد. این که در بدنه وزارتخانه مشــاوره های 
اشــتباه به مســئولان داده می شد یا مساله ی 

دیگری بود، ما اطلاع نداریم.
وی با اشاره به رشد قیمت نهاده های ساختمانی 
یادآور شد: طی حدود دو سال گذشته که طرح 
مســکن ملی شروع شــده و بعد با نهضت ملی 
مســکن تلفیق شــد به دلیل تعلــل در اجرا، 
نهاده های ســاختمانی دچار رشد قیمت شد. 
میلگــرد از کیلویــی ۴۰۰۰ تومان به ۲۰ هزار 
تومان رســید و سیمان نیز که پاکتی ۱۷ هزار 
تومــان بــود به بالای 5۰ هزار تومان و اخیرا به 

حدود ۷۰ هزار تومان رسیده است.
رییس انجمن انبوه ســازان استان تهران بیان 
کــرد: قرار بــود تعاملی با وزارت صمت صورت 
گیرد تا قیمت مصالح ســاختمانی با یک ثبات 
نسبی معقول همراه باشد. موضوع کارت مصالح 
ســاختمانی به سازندگان یا خرید مستقیم از 
کارخانجات مطرح شــد که هیچ کدام شــکل 
اجرایــی به خود نگرفت. در عوض، مصالح وارد 
بورس شد. ماهیت بورس، سودآوری است و در 
این فرآیند مصالح ساختمانی با افزایش قیمت 

مواجه می شود.
بــه گفته رهبر، کارخانه های تولید نهاده های 
ســاختمانی انــرژی ارزان قیمــت دریافت 
می کننــد و به همیــن دلیل باید مصالح را با 
قیمت معقولی به بخش ساخت و ساز بدهند. 
این انرژی که آنها استفاده می کنند برای همه 
مردم اســت و باید به تامین مســکن اقشــار 

نیازمند کمک کنند.
وی با بیان این که امیدواریم هرکس مسئولیت 
وزارت راه و شهرســازی را بر عهده می گیرد به 
رفع موانع تولید مســکن اهتمام بورزد تاکید 
کرد: ما نتوانســتیم یک بار با مســئولان دور 
یک میز بنشــینیم و درباره مشکلات صحبت 
کنیم. بیش از یک سال زمان را از دست دادیم. 
امیدواریم با آمدن وزیر جدید راه و شهرسازی 

کارها روی غلتک بیفتد.
بنابراین گزارش، روز ســه شــنبه  یکم آذرماه 
۱۴۰۱ سید ابراهیم رییسی ـ رئیس جمهوری با 
استعفای رستم قاسمی ـ وزیر راه و شهرسازی، 
به دلیل آن چه تشدید بیماری وزیر اعلام شده، 
موافقــت کرد و شــهریار افندی زاده به عنوان 

سرپرست وزارتخانه منصوب شد.

کی گزارش  »روزگار « از آغاز فصل جدید گرانی مواد خورا

خ تورم علیه سفره های مردم نر
  مریم بهنام راد/ گروه اقتصاد

 تورم نقطه ای خوراکی ها در پایان آبان ۱۴۰۱ به 
۶۷.۷ واحد درصد رســید این درحالی اســت که 
تورم دربازار مصرف به حدی افزایش داشــته که 
به گفته کارشناسان، مصرف روزانه مواد خوراکی 
درایــن مــاه بیش از ۱۰درصد نســبت به مهرماه 
ســال جاری کاهش داشــته است.این شاخص در 
روند ســالانه و ماهانه به ترتیب ارقام ۶۱.۳ و ۱.۳ 
واحــد درصد را نشــان می دهد.هیچ گاه با گراني 
مواد غذایي تقاضاي خرید این نوع کالاها در بازار 
کم نمي شــود چراکه مــردم می توانند از لباس و 
کفش خود بزنند اما نمی توانند خوراک را از سبد 
معیشــت به طور کامل حذف کنند. شاید مصرف 
برخي از محصولات و کالاهاي خوراکي کاهشــي 

شود اما حذف آن زمان بر است.
از ایــن رو بازهــم تقاضا در بازار مواد غذایي وجود 
دارد بــراي همیــن جزئي ترین افزایش قیمت در 
بازار مصرفي مواد غذایي به طور مستقیم در زندگي 

و معیشت اقشار مختلف جامعه تاثیر مي گذارد.
تــورم بیــش از انتظار در بازار مواد غذایي وضعیت 
ســبد معیشــت و تأمین مواد داخــل آن را براي 
اکثر مردم بســیار ســخت کرده اســت.از ابتدای 
ســال بــا حذف ارز ترجیحي بــا وجود قول دولت 

بر کنترل افزایش قیمت اقلام اساســي و حمایت 
از اقشــار آســیب پذیر، دایره گراني مواد غذایي بر 
دهک هاي پایین جامعه بیشــتر شده است.اصلاح 
نظــام یارانه اي با کالاهایي آغاز شــد که به گفته 
بســیاري از کارشناســان اقتصادي قوت روزانه به 
شــمار مي رود، یعني این کالاها نقش بســزایي 
در تامیــن حداقلي نیازهایي دارند که بخشــي از 
ســلامت جسماني مردم وابســته به آن است.در 
حالــی به گفته کارشناســان فعلا راهکاري براي 
خارج نگه داشــتن اقلام غذایي اساسي از زنجیره 
افسارگسیخته گراني ها ارائه نشده که باوجود آنکه 
منکر چالش هاي مواد غذایي در عرصه بین المللي 
نمی توان شد؛ اما افزایش قیمت و مشکلات داخلی 
در حوزه مواد غذایي باعث شــده تا سفره معیشت 

مردم کوچک تر از روز قبل شود.
خلاصه اینکه این افزایش پی در پی قیمت ها دست 
مردم را از مواد غذایی اصلی و مفید کوتاه کرده و 
مردم بیش از گذشته مجبور به کاهش خرید مواد 

غذایی شده اند همین موضوع نگرانی را برای دور تر 
شدن مردم از خرید مواد غذایی بیشتر کرده است.
افزایش قیمت براي چند قلم کالاهاي اساسي شاید 
تأثیر گذار باشد اما تغییر روزانه و استمرار آن در طي 
ســال با گراني سالانه خیلي تفاوت دارد وافزایش 
قیمت آن ها در تامین معیشت مردم وسایر سطوح 
زندگي آن ها بسیار تاثیر گذار است.امرالله امینیان 
کارشــناس اقتصادی در گفتگو با اقتصاد۲۴ می 
گوید: شــاید هنوز سفره بیشترخانوارهای دهک 
های متوســط و ضعیف جامعه پهن باشــد اما این 
به منظور ســیر شدن افراد خانواده این طبقات از 
جامعه نیســت بلکه نشــان می دهد دولت هنوز 
فرصت دارد تا وضعیت معیشت مردم را تا قبل از 

وقوع حادثه های تلخ بهبود ببخشد.
این کارشناس اقتصادی گفت: امروز مشکل تورم 
ایجاد شده در بیشتر بازارها به ویژه مواد غذایي 
وضعیت معیشــت مردم را هــدف گرفته که به 
موجب آن ســایر بازارهاي مــوازي را نیز تحت 

تأثیر قرار داده است.
وی ادامه داد: درحال حاضر در کشور و در بیشتر 
بازارها گراني و با توجه به تورمي که در سال قبل 
تجربه شــده؛ تورم عمومي بیش از 5۰درصد تمام 
کالاها و بازارها را دربرگرفته و مردم با گراني مواجه  
شده اند که تأثیر مستقیم بر مواد خوراکی و کالای 
اساسی مردم گذاشته است.به گفته امینیان؛ مگر 
چقدر به حقوق ها و دستمزدها اضافه شده و مردم 
چقدر قدرت خریدشــان افزایش داشته که باید با 
چنین تورمی به ویژه در بخش مواد غذایی مواجه 
شــوند؟!این کارشناس اقتصادی تأکید داشت: با 
افزایش قیمت کالاهاي اساسي، قیمت سایر کالاها 
گران شــد و وقتي کالاهاي اساسي دچار افزایش 
قیمت مي شــوند، همه کالاها به ویژه مواد غذایي 
هم افزایش قیمت خواهند داشــت ؛موضوعی که 
امروز هزینه های زندگی مردم را به گونه ای تحت 
تأثیــر قرار داده که مردم مدعی هســتند تورم به 

بالای ۸۰ درصد رسیده است.
وی تأکیدداشــت: در ادامه سیاست عدم کنترل 
بازارهــا بــه ویژه بازار ارزو تــکان های اقتصادی 
از یک ســو و تشــدید تحریم ها از ســوی دیگر، 
 احتمــال آغاز فصل جدیــد گرانی مواد خوراکی 

خیلی زیاد است.

کارگران ساختمانی گار « از اصلاحیه  بیمه  گزارش  »روز

به اسم کارگران به کام کارفرمایان
  زهرا معرفت / گروه اقتصاد

اصلاحیه ماده 5 بیمه کارگران ساختمانی، 
بعد از گذشت حدود دو سال از ورودش به 
مجلس و بحث و بررسی بر سر آن، بالاخره 
چهارشنبه، ۲5 آبان ماه، برای بار سوم وارد 
صحــن علنی مجلس شــد. این اصلاحیه 
یکبار اوایل خرداد ۱۴۰۰، بار دیگر اواسط 
فروردیــن ۱۴۰۱ و در نهایت ۲5 آبان ماه 
وارد صحن علنی مجلس شد. آخرین ورود 
این اصلاحیه به صحن البته بسیار متفاوت 

با دوره های قبل بود…
خبری که از جلســه ی روز چهارشــنبه ی 
مجلس منتشر شد عجیب بود! اصلاحیه ای 
کــه کلیاتِ آن پیشــتر در فرودین ماه به 
تصویب رســیده و به دلیــلِ پذیرش ایراد 
یکی از نمایندگان مجلس و ادعای مغایرت 
با قانون اساســی به کمیســیون اجتماعی 
برگشته بود، بعد از گذشتِ ۸ ماه با تغییراتی 

اساسی به صحن برگشت. 
در این ۸ ماه چه اتفاقی بر ســر اصلاحیه 
مــاده 5 بیمه کارگران ســاختمانی افتاد؟ 
اکبر شوکت )رئیس انجمن صنفی کارگران 
ساختمانی( در پاسخ به این سوال می گوید:  

خرابش کردند، از بین رفت…  
چه بر سرِ اصلاحیه ی ماده 5 بیمه کارگران 

ساختمانی آوردند؟
فروردین ماه، بعد از ماه ها بحث و بررسی بر 
ســر طرح و بعد از آنکه مرکز پژوهش های 
مجلس و سازمان تأمین اجتماعی موافقت 
خــود را با طرح اعــلام کردند، منابع مالیِ 
اصلاحیه ماده 5 بیمه کارگران ساختمانی 
در صحن تصویب شد. به گفته ی شوکت، 
رأی مجلس به منابع مالی، به این معنا بود 
که هیچ مشکلی برای بیمه ی یک میلیون 
و دویســت کارگر ساختمانی وجود ندارد، 
و صرفــا قرار بود همان ایــرادِ مختصر در 
کمیسیون اجتماعی اصلاح و طرح هر چه 

سریعتر به صحن برگردد. 
 نباید به مجلس اعتماد می کردیم…  شوکت 
با این جمله ادامه می دهد:  گرچه به اعتقاد 
ما همان زمان هم ایرادِ وارد شده به طرح به 
نوعی لابی کردن برای به تعویق انداختنِ آن 
بــود اما به هر حال ما منتظر ماندیم تا این 
مشکل هم حل شود تا کارگران ساختمانی 
بتوانند به حداقلی ترین حقوق خود برسند.  
اینبار اما لابی بر سرِ به تعویق انداختنِ طرح 
نبود بلکه هدف، تغییر طرح و فرســتادنِ 
طرحی جدید به صحن علنی مجلس بود. 
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
می گوید:  مــنِ نماینده ی کارگر خجالت 
می کشــم بگویم که بعد از این همه مدت، 
در کمیسیون اجتماعی جلسه ای تشکیل 
می شــود و افراد مخالــفِ اصلاحیه در آن 

جلســه، طرحی جدید ارائه می دهند، در 
حالیکه من حتی روحم از این جلسه خبر 

نداشته است!  
 تمــاس گرفتــم که چرا به من خبر ندادید 
تا من هم به عنوان نماینده ی کارگران در 
این جلســه شرکت کنم؟! گفتند ببخشید 
شــما دعــوت نبودیــد…  رئیس انجمن 
صنفی کارگران ساختمانی با تعریفِ آنچه 
در مجلس بدونِ حضور او گذشــته ادامه 
می دهد:  یکباره هیئت رئیســه ی مجلس 
همــراه با مخالفان اصلاحیه ماده 5، بدون 
حضــور نماینده کارگر وارد کمیســیون 
اجتماعــی می شــوند، دو جلســه برگزار 
می کنند و طرحی نو می نویســند! در این 
جلسات، کمیسیون اجتماعی از مصوبه ی 
اول خــود، که کلیــاتِ آن در صحن علنی 
تصویب شــده نیز عدول می کند! متعجیم 
که چرا کمیســیون اجتماعی زیرِ بار این 

تغییر طرح رفته!  

 چرا کمیسیون اجتماعی 
ح رفت؟  زیر بارِ تغییر طر

در همان جلســه ی روز چهارشــنبه، در 
صحــن علنی مجلس، عبــاس گودرزی 
)عضو کمیسیون اجتماعی مجلس( البته 
به این موضوع اشــاره کــرد. گودرزی در 
آن جلســه گفــت:  در این طرح، هزینه ی 
بیمه ی کارگران شهرستانی در شهرستان 
با بالا شــهر تهران هــر دو ۴ درصد گرفته 
شده در حالیکه ارزش افزوده ای که کارگر 
ســاختمانی روی ملــک ایجاد می کند در 

این دو مکان متفاوت اســت. من خواهش 
می کنــم ضریــب را به جای ۴ درصد ۲ تا ۶ 

درصد با میانگین ۴ درصد بگیریم.  
گودرزی در بخشــی دیگر از صحبتهایش 
گفت:  تایید این ۴ درصد را با اصرار گرفتند 
در حالیکه اعضای کمیســیون اجتماعی 
هم صد درصد موافق این قضیه نبودند…  
اشاره ی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس 
بــه  اجبــار  برای پذیــرش ۴ درصد، البته 
خیلی هم دور از ذهن نیست اما به هر حال 
اینکه چرا کمیسیون اجتماعیِ متولیِ امور 
کارگران، بعد از نزدیک به دو سال بحث و 
بررسی بر سر طرح قبلی، حاضر به پذیرش 
این طرح جدید شــده جای ســوال و البته 

تعجب دارد! 
بعد از پیشــنهاد گودرزی یکی از اعضای 
هیئت رئیســه ی مجلس تذکر داد که  این 
موضــوع قبلا رأی آورده و دیگر قابل طرح 

نیست.  
شــوکت می گویــد:  همین طرح جدیدی 
که وارد مجلس شــد هم روز چهارشنبه با 
تغییرات مصوب شد. یعنی همان ها که به 
کمیسیون اجتماعی وعده داده بودند باز هم 
سر حرف خود نماندند و طرح را در صحن 

علنی مجلس تغییر دادند.  

ح اولیه ی بیمه ی کارگران  طر
ساختمانی 

طــرح قبلی چه می گفــت؟ طبق طرح 
قبلی، ضریب تعیین شده برای پرداخت 
حــق بیمه در مناطق مختلف با توجه به 

قیمت زمین و شــرایط محیطی از ۰.5 
تــا ۱۴ درصــد متغیر بود. با این اوصاف، 
کارفرمای ســاختمانی در روستاها نیم 
درصــد حــق بیمه پرداخــت می کرد 
و کارفرمــای ســاختمانی کــه مثلا در 
بالا شــهر تهران یا نقــاط گران قیمت 
فعالیــت می کــرد، ۱۴درصد حق بیمه 

می پرداخت. 
شــوکت با اشــاره این طرح می گوید:  در 
این طرح هزینه ی چندانی بر روی دوش 
کارفرمای ساختمانیِ کوچک نمی افتاد، 
اما کارفرمای ساختمان های گران قیمت 
که درآمدهــای کلان درمی آوردند، باید 
۱۴درصــد حق بیمه پرداخت می کردند 
که این درمقابل ســودی که به دســت 

می آوردند واقعا هیچ بود.  
وی ادامــه داد:  مــا واحدهایــی داریم که 
متری ۱۰۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان فروخته 
می شوند که پرداخت ۱۴درصد حق بیمه 
برای کارفرمای آن ها چیزی نیســت. طرح 
قبلــی، عین عدالت اجتماعــی بود و من 
معتقدم کســانی که با این طرح مخالفت 
کردند، همراهان و طرفداران سرمایه داران 
بودنــد نه ضعیفانِ جامعــه. آن ها درواقع 
نگرانِ خارج شــدنِ پــول از جیبِ عده ای 

ثروتمند و قدرتمند بودند.  
بــه گفته ی رئیس انجمن صنفی کارگران 
ســاختمانی، موافقت های این طرح پیش 
از این گرفته شــده بود. مرکز پژوهش های 
مجلس، کمیسیون اجتماعی، تشکل های 
کارگــری و کارفرمایی همه در جلســات 

اعلام رضایت کرده بودند. اما ظاهرا قدرتِ 
مخالفان بیشتر بود! 

 طرحی که در کمیسیون اجتماعی 
تغییر کرد

طرح جدیدی چــه می گوید؟ طبق طرح 
جدید ضریب تعیین شــده برای پرداخت 
حــق بیمــه، از یک تــا۱۴ درصد به یک تا 
۴درصد تغییر یافته است که این به معنای 
کاهــش منابع تأمین اجتماعی برای بیمه 

کارگران ساختمانی است. 
شــوکت در این خصوص می گوید: مجلس 
در این مدت، منابع را یک سوم کاهش داده 
است. اینکه نمایندگان مجلس و به خصوص 
کمیسیون اجتماعی چطور راضی به این کار 
شــدند برای ما جای سوال دارد. آن ها فکر 
نکردند منابع بیمه کارگران ســاختمانی با 
ایــن کاهش ضریبِ حق بیمه، چطور باید 
تأمین شود؟! آیا باز هم قرار است کارگران 
ساختمانی در سهمیه ی بیمه قرار بگیرند 
و برای رسیدن به حداقلی ترین حقوقشان 

سال ها منتظر بمانند؟ 

  در پوشش دفاع از کارگر
خنجر به کمر کارگر زدند! 

در جلســه  روز چهارشــنبه، چندیــن 
بــار موضوع گرانی مســکن مطرح شــد، 
موضوعی که مخالفان طرح اصلاح ماده 5 
بیمه کارگران ساختمانی، بارها و بارها آن را 
مطرح کرده بودند و اصلا دور از ذهن نیست 
که با همین بهانه، حداکثر سهم حق بیمه را 
از ۱۴ درصد به ۴درصد کاهش داده  باشند. 
موضوعــی که به گفته ی فعالان کارگری و 
با اســتناد به مطالعات مرکز پژوهش های 
مجلس، اســتدلالی اشــتباه و صرفا یک 
بهانه است. هدف، حمایت از ثروتمندترین 
کارفرمای این کشور در مقابل ضعیف ترین 

کارگر این کشور است. 
شوکت می گوید: این طرح را به اسم کارگر 
به مجلس برده اند اما واقعیت این است که 
در پوشــش دفاع از کارگر پشت او را خالی 

می کنند. 
معلوم نیست بیمه ی کارگران ساختمانی با 
چنین طرحی به کجا می رسد. اینکه تأمین 
اجتماعی می تواند از پسِ کسریِ بودجه ی 
بیمه  ی تمام کارگران ســاختمانی بر بیاید 
یا نه، جای سوال و البته شک بسیار دارد. 
رئیس انجمن صنفی کارگران ساختمانی 
می گویــد:  مــا به عنوان فعــال کارگری 
پشــیمانیم که از مجلس یازدهم استمداد 
طلبیدیــم. ایــن مجلس با این طرح ما را از 
حلِ مشــکل بیمه ی کارگران ساختمانی 

ناامید کرد.  

خبر ویژه

نماینده مردم قائنات در مجلس گفت: مجلس باید تقویت پلتفرم های 
داخلی را برای دولت الزام آور کند.ســلمان اســحاقی با اشاره به حمایت 
از کسب و کارهای فضای مجازی گفت: ما یک زمانی به دنبال راهکار و 
زمانی هم به دنبال پیشگیری در فضای مجازی هستیم.وی با بیان اینکه 
کشور از دهه ۷ با برخی اغتشاشات مواجه شد، بیان کرد: این جای سوال 
دارد که چرا طی ســالهای ۸۸ و۹۸ وقتی دیدیم که باید فضای مجازی 
را مدیریت کنیم،فکری برای آن نکردیم.این نماینده مجلس شــورای 
اسلامی تاکید کرد: ما باید زیرساخت پلتفرم های ایرانی را به گونه ای 
فراهم کنیم و به نحوی برای مردم مشوق تعیین کنیم که خود مردم به 

سمت آن پلتفرم ها حرکت کنند.وی با بیان اینکه برخی از پلتفرم های 
داخلی ظرفیت های مناسبی دارند، بیان کرد: با این حال برخی دیگر از 
پلتفرم های داخلی این ظرفیت را ندارند تا بتوان برای مشاغل داخلی از 
آنها استفاده کرد.این نماینده مجلس بیان کرد: ما نمی توانیم به مردم 
بگوییم پلتفرم های ایرانی آماده هستند و اما وقتی مردم به آن پلتفرم 
ها مراجعه می کنند با برخی موانع رو به رو شوند.اسحاقی با بیان اینکه 
هزینه های اجاره یک واحد مغازه برای فعالیت اقتصادی مردم، سنگین 
شده است، بیان کرد: از این رو برخی پلتفرم های خارجی به یک بستر 
برای اشــتغالزایی تبدیل شــده است. بنابراین باید به فکر این باشیم که 

یک مرجع، بســتری برای اشــتغال در فضای مجازی مردم ایجاد کند.
وی تاکید کرد: قطعا مجلس به این بخش ورود خواهد کرد لذا مجلس 
باید تقویت پلتفرم های داخلی را برای دولت الزام آور کند.این نماینده 
مجلس بیان کرد: نمی شــود تنها در یک برهه از زمان و درســت وقتی 
که با اغتشاشات مواجه می شویم بیاییم و بگوییم که باید پلتفرم های 
داخلــی را تقویــت کنیــم و اما زمانی که اوضاع آرام شــد، موضوعات را 
فراموش کنیم.اســحاقی بیان کرد: باید یک اراده قوی در زمینه تقویت 
پلتفرم های داخلی ایجاد شود و ما باید در این زمینه دست به تصویب 

قوانین بزنیم تا دولت در این بخش مکلف به انجام وظایف خود باشد.

نماینده مردم قائنات:

تقویت پیام رسان ها الزام آور شود
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نفت و انرژی 4

ک پتروشیمی ها وجود دارد  کاهش قیمت خورا احتمال 

بازگشت رانت برای رونق بورس

كوتاه از انرژی

بین الملل

 ادعای دونالد ترامپ 
درباره ذخایر نفت 

استراتژیک آمریکا
دونالــد ترامپ، رئیس جمهور ســابق 
آمریکا، هفته گذشــته نامزدی خود در 
انتخابات ریاست جمهوری سال ۲۰۲۴ 
را اعــلام کرد. این اتفاق تا حدود زیادی 
پیش بینی شــده بود اما ترامپ در اعلام 
خبر نامزدی خود، چندین ادعای بحث 
برانگیز مطرح کرد. یکی از این موضوعات، 
ذخایر نفت اســتراتژیک آمریکاست که 
ترامپ مدعی شد این ذخایر را پر کرده 
اما بایدن آن را عملا خالی کرده اســت.

اولین بار نیست که ترامپ چنین ادعایی 
را مطرح کرده اســت. اوایل امسال پس 
از ایــن که دولت جــو بایدن، بزرگترین 
برداشــت از ذخایر نفت استراتژیک در 
تاریخ این کشور را اعلام کرد، ترامپ در 
بیانیه ای اعلام کرد: پس از 5۰ سال که 
ذخایر اســتراتژیک عملا خالی بود، من 
ذخایر نفت را در دوران ریاست جمهوری 
خود و قیمتهای اندک انرژی، به صورت 
۱۰۰ درصد پر کردم. این ذخایر، ذخایر 
نفت استراتژیک نامیده شده اما چندین 
دهــه به طور کامل پر نبوده اســت. در 
واقع، عمدتا خالی بوده اســت.طبق آمار 
اداره اطلاعــات انرژی آمریکا، هنگامی 
کــه ترامپ در ژانویــه ۲۰۱۷ به قدرت 
رســید، ذخایر نفت استراتژیک حاوی 
۶۹5 میلیون بشــکه نفت بود. هنگامی 
که پس از چهار سال از کاخ سفید رفت، 
میزان این ذخایر ۶۳۸ میلیون بشکه بود. 
بنابراین ســطح این ذخایر هنگامی که 
ترامپ در راس قدرت بود، در واقع کاهش 
داشت.از ســوی دیگر، پیشنهاد ترامپ 
برای پر کردن ذخایر نفت اســتراتژیک 
در ابتدای پاندمی کووید ۱۹ با مخالفت 
دموکراتهــا در کنگــره روبرو شــد. اما 
هنگامی که دســتور ترامپ صادر شده 
بود، ایــن ذخایر در ۱۳ درصد بالاترین 
ســطح خود تاکنون قرار داشت و واضح 
بود که در دوران ریاست جمهوری ترامپ 
پر نشده بود.اما درباره قسمت دوم ادعای 
ترامپ مبنی بر این که بایدن، عملا ذخایر 
نفت اســتراتژیک را خالی کرده اســت، 
تا حدودی حقیقت دارد. بایدن ســطح 
ذخایر نفت استراتژیک را به پایین ترین 
حد خود از سال ۱۹۸۴ رسانده است. این 
که بایدن سطح ذخایر نفت استراتژیک 
را بــه میزان قابــل توجهی کاهش داده 
اســت، حقیقت دارد.بر اساس گزارش 
اویــل پرایس، به ایــن ترتیب، در حالی 
که ادعای ترامپ مبنی بر این که ذخایر 
نفت اســتراتژیک را پر کرده، نادرســت 
اســت اما در عین حــال، بایدن کاهش 
ذخایر اســتراتژیک که آمریکا را در برابر 
اختلالات ناگهانی عرضه آســیب پذیر 

می کند، قابل انتقاد است.

کره   کویت مذا
درباره افزایش تولید نفت 

اوپک پلاس را رد کرد
وزیر نفت کویت وجود هر گونه مذاکره 
دربــاره افزایــش تولید نفــت اعضای 
اوپک پلاس و بررســی آن در نشســت 
دســامبر این ائتــلاف را تکذیب کرد.
بدر المولا گزارش ها مبنی بر گفت وگو 
بــرای افزایش تولید نفت در نشســت 
بعــدی ائتلاف ســازمان کشــورهای 
صادرکننــده نفت )اوپک( و متحدانش 
)اوپک پلاس( را تکذیب کرد.وی افزود: 
کویــت خواهان حفظ ثبات و تعادل در 
بازارهای نفت است.عربستان سعودی 
و امــارات متحــده عربــی نیز گزارش 
روزنامه آمریکایی وال استریت ژورنال 
مبنــی بر گفت وگو درباره طرح افزایش 
تولید روزانه 5۰۰ هزار بشکه ای اعضای 
اوپک پلاس در نشست ماه دسامبر این 
ائتلاف را تکذیب کرده اند.۲۳ کشــور 
عضو ســازمان کشورهای صادرکننده 
نفت و متحدانش )ائتلاف اوپک پلاس( 
در سی وسومین نشست خود با کاهش 
روزانه ۲ میلیون بشــکه ای تولید از ماه 
نوامبر )آبان ماه - آذرماه( تا دسامبر سال 
۲۰۲۳ به اجماع رســیدند.اوپک پلاس 
در واکنش به فروپاشــی تقاضا در اوج 
بحران شــیوع ویــروس کووید-۱۹، 
تولید خود را از ماه مه ســال ۲۰۲۰، ۹ 
میلیون و ۷۰۰ هزار بشکه در روز معادل 
حــدود ۱۰ درصــد از تقاضای جهانی 
محــدود، اما پــس از آن زمان با بهبود 
 تقاضــا، محدودیت عرضــه را به مرور 

تسهیل کرد.

امضای تفاهمنامه صندوق ملی 
محیط زیست و سازمان انرژی های 

تجدیدپذیر
تفاهم نامه بین سازمان انرژی های تجدیدپذیر و 
بهره وری انرژی برق با صندوق ملی محیط زیست 
امروز )۲ آذرماه( در حاشــیه نمایشــگاه محیط 
زیســت منعقد شد.سجاد انجم شعاع، مدیرعامل 
و نایب رئیس صندوق ملی محیط زیســت - در 
بیستمین نمایشــگاه بین المللی محیط زیست 
دربــاره تفاهمنامه صندوق ملی محیط زیســت 
و ســازمان انرژی های تجدیدپذیــر اظهارکرد: 
صندوق ملی محیط زیســت صندوقی نوپا و سه 
ســال است فرآیندهای جدی را آغاز کرده است. 
اعطای تســهیلات بــه نیروگاه های تجدیدپذیر 
از ابتــدای ســال ۱۴۰۱ آغاز شــده و امیدواریم 
بتوانیم پروژه های بیشــتری را حمایت کنیم.وی 
افزود: ۱۰۰ میلیارد تومان از بودجه مصوب برای 
انرژی های تجدیدپذیر در نظر گرفته شده است.
همچنین در ادامه محمود کمانی - معاون وزیر و 
رئیس سازمان انرژی های تجدیدپذیر و بهره وری 
انــرژی بــرق-  گفت: تأمین مالــی برای احداث 
نیروگاه هــا توســط صندوق هایی مانند صندوق 
ملی محیط زیست بسیار حائز اهمیت است و باید 
افزایش پیدا کند. به این مساله در بهبود وضعیت هوا 
و رسیدن به هوای پاک  باید توجه شود و در جهت 
توسعه انرژی پاک باید هر چه بیشتر از انرژی های 
تجدیدپذیر استفاده کرد. همچنین این برنامه ها در 
بهینه سازی مصرف برق هم بسیار تأثیرگذار است.

 عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی 
مجلس شورای اسلامی:

سرمایه گذاری در پالایشگاه های 
 فراسرزمینی خام فروشی را 

متوقف می کند
عضو هیئت رئیسه کمیسیون انرژی مجلس گفت: 
یکی از اهداف اصلی ما در حوزه انرژی، جلوگیری 
از خام فروشــی اســت که با ســرمایه گذاری در 
پالایشگاه های فراسرزمینی می توان به این هدف 
دســت یافت.حسین حسین زاده ، سهامداری در 
پالایشــگاه های فراســرزمینی را در بی اثر کردن 
تحریم ها مؤثر دانســت و اظهار کرد: از اقدام های 
مهــم وزارت نفت در حوزه انرژی، صدور خدمات 
فنی و مهندسی به دیگر کشورهاست، این خدمات 
در پالایشگاه ها برای توسعه میدان ها و گسترش 
فناوری اســتفاده می شود.وی افزود: خوشبختانه 
شرکت های دانش بنیان نیز در صدور خدمات فنی 
و مهندسی در حوزه انرژی، همکاری لازم را با وزارت 
نفت داشته و از همه ظرفیت ها استفاده کرده اند، 
همچنین ســرمایه گذاری ما در دیگر کشــورها 
ممکــن اســت به صورت صــدور خدمات فنی و 
مهندسی، یا سهام باشد. در هر صورت یکی از اهداف 
اصلی ما در حوزه انرژی، جلوگیری از خام فروشی 
اســت که با ســرمایه گذاری در پالایشــگاه های 
فراســرزمینی می توان به این هدف دست یافت.
عضو هیئت رئیســه کمیســیون انرژی مجلس 
تصریــح کرد: وزارت نفت در این مدت توانســته 
است با ســرمایه گذاری فراسرزمینی، همچنین 
فروش نفت و وصول درآمدها یکی از ســتون های 
مهم اقتصادی دولت باشد.موســی احمدی، نایب 
رئیس کمیسیون انرژی مجلس نیز درباره عملکرد 
دولت در توسعه پالایشگاه های فراسرزمینی گفت: 
دولت آغاز خوبی در این حوزه داشته و شرکت های 
دانش بنیــان نیز به کمک دولت آمدند تا در دیگر 
کشورها پالایشگاه های فراسرزمینی توسعه یابد.

وی اعلام کرد: رویکرد دولت و تأکید مجلس توسعه 
پتروشیمی ها و کاهش خام فروشی است که سبب 
اشــتغال، بهبود تولید و افزایش ارزش در صنعت 

نفت می شود.

موسسه تحقیقات آب خبر کرد:

 پیش بینی  بارش ها 
برای هفته آینده

موسسه تحقیقات آب وزارت نیرو در جدیدترین 
پیش بینی خــود اعلام کــرد: حوضه های آبریز 
جنوب شرقی این هفته بارش دارند و هفته آینده 
حوضه های آبریز غربی و شــمالی شــاهد بارش 
خواهند بود.همچنین باتوجه به چشم انداز بارش 
پیش بینی شــده برای هفته آینده، وقوع بارش ها 
در مناطق غربی و شمالی مورد انتظار است.برپایه 
این گزارش، حوضه آبریز فلات مرکزی این هفته 
بیشینه بارش ۲۸.۲ میلیمتری و متوسط محدوده 
پنج دهم میلیمتری را دارد که بیشــترین میزان 
در بین حوضه های آبریز کشــور اســت.مقام دوم 
پربارش هــای این هفته مربــوط به حوضه آبریز 
خلیج فــارس و دریــای عمان با بیشــینه بارش 
۲۴.۲ میلیمتر و متوســط محــدوده هفت دهم 
میلیمتری اســت.پس از آن حوضه آبریز دریاچه 
ارومیه بیشــینه بارش ۹.۶ میلیمتری و متوسط 
محــدوده ۱.۱میلیمتری را تجربه می کند.هفته 
جاری حوضه  آبریز مرزی شرق بیشینه بارش ۶.۹ 
میلیمتــر و محدوده بارش یک دهم میلیمتری را 
شــاهد خواهد بود.حوضــه آبریز دریای خزر هم 
بیشینه بارش ۴.۴ میلیمتری با متوسط محدوده 
۲ دهــم میلیمتری دارد.حوضه آبریز قره قوم هم 
این هفته بیشــینه بارش یک دهم میلیمتری با 
متوســط بارش صفر میلیمتر پایین ترین میزان 

بارش حوضه های آبریز را دارد.

   در حالی بهارســتان نشــین ها به دنبال ارزانی 
خوراک واحدهای پتروشیمی هستند که بسیاری 
از کارشناسان انرژی مخالف توزیع یارانه ای انرژی 
در این صنعت هســتند. به گفته آنها چرا باید در 
صنعتی که محصول نهایی خود را در بازار جهانی و 
به قیمت آزاد عرضه می کند، یارانه انرژی دریافت 
کند.علیرضا کلاهی صمدی رییس کمیســیون 
صنایــع اتــاق بازرگانی در اینباره پیشــتر گفته 
بــود، چیزی حدود ۸۰ میلیارد دلار برای صنعت 
پتروشیمی هزینه شده و حدود ۴۰۰ میلیارد دلار 
هم یارانه سوخت دریافت کرده اند، اگر بعد از این 
همــه هزینــه بازهم قادر به رقابت در بازار جهانی 
نیستند، مقصر خودشــان هستند.البته مهدوی 
ابهری دبیر انجمن صنفی کارفرمایان پتروشیمی 
کشــور مدل جدید قیمت گذاری خوراک را غیر 
قانونــی می داننــد. به گفته او، وزارت نفت دولت 
قبل بر خلاف قانون عمل کرده و ما حالا به دنبال 
اجرای قانون هستیم.به گفته او، وزارت قبلی نفت 
بــدون اینکه حتــی در دولت تصویب کند قیمت 
خوراک پتروشــیمی را به هــاب های انرژی دنیا 
وصل کرده اســت در خوراک مایع هم از جز ۴ به 

جز یک برده است.

پتروشیمی ناجی بازار سرمایه می شود؟
۱۷ آبــان بود که محمدرضا پور ابراهیمی رییس 
کمیســیون اقتصادی مجلس از تدوین بســته 
جدیدی برای تعیین نرخ خوراک پتروشــیمی ها 
خبر داد. بســته ای که قرار اســت در جلســه ای 
مشترک بین دولت و مجلس از آن رونمایی شده 
و به شخص خود رییس جمهور تحویل داده شود 
تا قبل از تصویب لایحه بودجه سال آینده مصوب 
شود. آنگونه که این نماینده مردم گفته، در حال 
متقاعدســازی تیم اقتصادی دولت هســتیم که 
ابزارهای تشــویقی را برای بازار سرمایه در بحث 
نرخ خوراک پتروشــیمی ها بگنجانند و به نحوی 
سیاســت گذاری کنند که خروجی تصمیمات در 
این حوزه مانند امسال نشود.به گفته پورابراهیمی 

اگــر تصمیم گیری ها درباره تعیین نرخ خوراک 
پتروشیمی در راستای تداوم وضع موجود باشد، 
حتمــا بازار ســرمایه دچار چالش خواهد شــد. 
بنابرایــن با وزیر اقتصاد صحبت کرده ایم تا قبل 
اتمام بررسی لایحه بودجه در مجلس این موضوع 
را جمع بندی کنیم.فعالان صنعت پتروشــیمی 
مدعی هستند که وزارت نفت دولت قبل خلاف 
قانــون عمل کــرده اســت.مهدوی ابهری دبیر 
انجمن کارفرمایی صنعت پتروشیمی در اینباره 
مــی گویــد: آیین نامه ای که در دولت قبل برای 
نرخ خوراک پتروشــیمی ها نوشته شده، خلاف 
قانــون بوده و با قانــون مغایرت دارد. آنگونه که 
در قانــون آمــده نرخ خوراک در وزارت نفت باید 
به گونه ای نوشــته شود که باعث جذب سرمایه 
گــذاران داخلی و خارجی شــود. این آیین نامه 
سرمایه است.    مهدوی دبیر انجمن کارفرمایان 
پتروشــیمی گفت : قانون که وحی منزل نیست 
اگه اشــتباهی دارد باید اصلاح شود. چرا قیمت 
گاز در کشــوری که تولید کننده اســت به قیمت 
بازار اروپا وصل شــود. ضمن اینکه آیین نامه ای 
که در وزارت نفت دولت قبل نوشته شده، خلاف 
قانون اســت.به گفته او، وزارت قبلی نفت بدون 

اینکه حتی در دولت تصویب کند قیمت خوراک 
پتروشیمی را به هاب های انرژی دنیا وصل کرده 
و خوراک مایع هم از جز ۴ به جز یک برده است.
مهــدوی افزود: ایرادات مربوط به قیمت خوراک 
در کمیســیون اقتصاد مجلس مطرح شد. اتفاقا 
دبیر کمیسیون این گفته ها را قبول داشتند که 
اگر آیین نامه مطابق قانون نوشــته شــود، قانون 
خوبی بوده و می تواند به جذب ســرمایه گذاری 
در این صنعت کمک کند.مهدوی امیدوار اســت 
که قیمت خوراک ها به سمتی برود که هم برای 
پتروشیمی ها و هم برای کشور مناسب باشد.به 
گفته او، در فرمول جدید اینگونه نخواهد بود که 
برای هر دوره قانون جدیدی نیاز باشد. به عنوان 
مثال قیمت اتان در دوران کرونا دچار مشــکل 
شــد و وزارت نفت ناچار به ارئه تخفیف شد.دبیر 
انجمن پتروشــیمی در پاســخ به این سوال که 
احتمال کاهش قیمت خوراک چقدر وجود دارد؟ 
گفــت: فرض کنیم که دولت قبل می خواســته 
قیمت انرژی را بر اساس قیمت گاز در کشورهای 
تولیدکننده آن یعنی کانادا و آمریکا تعیین کند 
و از طریــق نوعــی رقابت ایجاد کند. ســوال من 
این اســت اروپا کجای این داستان قرار دارد؟ به 

هر حال قانون اگر اشــکال دارد باید آن را اصلاح 
کرد. وحی منزل که نیست.

وزارت نفت با کاهش درآمدهای خود 
موافقت می کند؟

هر گونه تغییر قیمت در خوراک پتروشــیمی ها 
باید در نهایت به تایید وزارت نفت برســد چرا که 
منابع درآمدی این وزارتخانه را تحت تایر خود قرار 
می دهد.حســینعلی محمدحسینی، سرپرست 
مدیریت هماهنگی امور گازرســانی شرکت ملی 
گاز پیشــتر در اینبــاره گفته بــود  تمامی درآمد 
حاصل از گاز طبیعی در جداول منابع تبصره ۱۴ 
بودجه دیده شــده و در کمیسیون های اقتصادی 
مجلس این بحث مورد بررسی قرار گرفته  است. در 
سال جاری هر تغییری در فرمول قیمت فروش گاز 
طبیعی برای واحدهای پتروشیمی، منابع تبصره 
۱۴ بودجــه را تحت تاثیــر قرار می دهد. حمایت 
دولت باید مبنی بر عقلانیت باشد و به همین دلیل 
صحبت هایــی در این خصوص صورت گرفته که 
در سال آینده با وجود فرمولی تازه، منابع تبصره 
۱۴ بودجه نیز تعریف شــود.البته مهدوی مدعی 
اســت که جواد اوجی وزیر نفت به فعالین صنعت 
پتروشیمی وعده هایی داده و قرار است که هر چه 
سریع تر این مشکل حل شود.بی توجهی به تولید 
محصــولات با ارزش افزوده بالا در ایران همچنان 
ادامه دارد. همین مســاله موجب شده که قیمت 
محصــولات وارداتی ما در صنعت پتروشــیمی ۳ 
برابر قیمت محصولات صادراتی باشــد. اما به نظر 
می رســد که این مســاله حالا حالا قرار نیست در 
کشــور ما حل شــود این را به خوبی می توان از 
گفته های بهارستان نشین ها هم فهمید. قادری 
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس با اشاره 
بــه اینکه در حال حاضر واحدهای متانول با زیان 
سنگینی مواجه شده و تعدادی از آنها تعطیل شده 
اند، می گوید: بالاخره یک ظرفیتی در کشور ایجاد 
شــده و نمی توان آن را نادیده گرفت و باید از از 

آن حمایت کرد. 

ســخنگوی صنعت برق از شــروع تبادل برق با ترکیه خبر داد و 
گفت: در حال حاضر ۳.5 روز برق را از این کشــور دریافت و ۳.5 
روز صادرمی کنیم.مصطفی رجبی مشهدی    در پاسخ به سوالی 
درخصــوص اخریــن وضعیت صادرات برق به ترکیه،   اظهار کرد: 
اکنون سنکرون انجام شده، ۶۰۰ مگاوات را به طور ازمایشی وارد 
تبادل کردیم و با اخرین فناوری روز دنیا به صورت یک پست بک 
تــو بــک کار را پیش می بریم.وی با بیان اینکه با این تکنولوژی از 
اختلالات فرکانســی جلوکیری می شــود، گفت: ۶۰۰ مگاوات در 
این مرحله اقدام شــده و امیدواریم بتوانیم تبادلات را گســترده تر 
کنیم.ســخنگوی صنعت برق درخصوص هدفگذاری صنعت برق 

بــرای صادرات برق به اروپا، گفت: یکی ازمســیرها اروپاســت و 
از طریــق ترکیــه می توانیم به آن راه پیدا کنیم.رجبی مشــهدی 
ســخنگوی صنعت برق در پاســخ به ســوال دیگری در خصوص 
تامین سوخت زمستان نیروگاه ها، با تاکید بر اینکه اکنون تامین 
گاز نیروگاه ها در الویت وزارت نفت است،   گفت: برنامه ریزی این 
اســت که هیچ گونه خاموشــی به نیروگاه ها از بابت عدم سوخت 
تحمیل نشــود.  ســخنگوی صنعت برق در ادامه  با بیان اینکه در 
روز های سرد سال ممکن است درصد گاز به سوخت مایع به 5۰ 
درصد برســد، گفت: اکنون بیش از ۷۰ درصد ســوخت نیروگاه ها 
از طریق گاز تامین می شود.سخنگوی صنعت برق اظهار کرد: اگر 

یک مقایسه در طول چند روز گذشته نسبت به سال قبل داشته 
باشــیم، گاز تحویلی به نیروگاه ها دوبرابر افزایش یافته و اکنون 
از ســوخت جایگزین کمتری اســتفاده می کنیم و با تلاش هایی 
که در وزارت نفت می شــود، مشــکلی برای تامین برق نخواهیم 
داشــت. بر اســاس این  گزارش به گفته رجبی مشهدی، خواسته 
وزارت نفت و وزارت نیرو از مشترکان کاهش ۱۰ درصدی مصرف 
اســت و اگر این اتفاق بیافتد با مشــکل کمتری مواجه می شویم. 
وی با بیان  اینکه برای گاز تحویلی به نیروگاه یک برنامه مشخص 
می شــود، افزود: تاکنون از آنچه مشــخص شــده گاز بیشتری به 

نیروگاه هاتحویل داده شده است.

سخنگوی صنعت برق :

تبادل برق با ترکیه استارت خورد

خبر  ویژه

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی برق حرارتی :

 زمستان
خاموشی درکار نیست

مدیرعامل شرکت مادر تخصصی برق حرارتی 
گفت: تامین برق مشترکان در الویت قرار دارد، 
بنابراین باهرســوختی کــه در اختیار وزارت 
نیــرو قرار بگیرد، هیچ نیروگاهی به دلیل نوع 
سوخت خود خاموش نخواهد شد.عبدالرسول 
پیشــاهنگ ، با بیان اینکه نیروگاهی به دلیل 
عدم دریافت گاز خاموش نخواهد شــد چراکه 
تامیــن بــرق در الویت ما قرار دارد، اظهار کرد: 
تاکنــون تعاملات خوبی بــا وزارت نفت برای 
تامین ســوخت صــورت گرفته اســت و این 
مذاکرات نیز ادامه خواهد داشــت.به گفته وی 
هیچ خاموشــی برای زمســتان تعریف نشده 
اســت و تمــام تمهیدات بــرای تامین برق در 
نظر گرفته شــده است.مدیرعامل شرکت مادر 
تخصصی نیروگاه های برق حرارتی روز گذشته 
در نشســتی خبری در پاسخ به سوال ایسنا در 
خصوص میزان مصرف ســوخت نیروگاه ها نیز 
گفت: از ۱۳۲ نیروگاه موجود در کشور، سوخت 
دوم ۱۴ نیروگاه مازوت است و مابقی نیروگاه ها 
از سوخت دوم گازوئیل استفاده می کنند و باید 
گفت که کمتر از ۱۰ درصد نیروگاه های کشور 
قابلیت استفاده از مازوت را دارند. بر اساس آمار 

روزانه ۷۷ میلیون متر مکعب گاز در نیروگاه ها 
مصرف شده، هفت میلیون لیتر گازوئیل و ۲۰ 
میلیون لیتر مازوت مورد اســتفاده قرار گرفته 
است.پیشاهنگ با تاکید بر این که اکنون نسبت 
به سال گذشته مقدار گازی که تحویل نیروگاه  
می شــود بیشتر است، اظهار کرد: در سال ۹۰ 
درصد گاز و حدود ۱۰ درصد ســوخت مایع به 
نیروگاه ها به طور میانگین تحویل داده می شود. 
به تازگی،  محمدرضا جولایی مدیر دیسپچینگ 
ملــی گاز ایران در خصــوص آخرین وضعیت 
تخصیص سوخت به نیروگاه های کشور گفت: 
دو ســوم نیــاز نیروگاه هــا از طریق گاز و یک 
ســوم از طریق ســوخت مایع تامین می شود، 
باتوجــه به ذخایری که داریم میزان ســوخت 
مایــع را برای نیروگاه ها کنترل می کنیم.وی با 
بیــان اینکه این احتمال وجود دارد که مصرف 
سوخت مایع نیروگاه ها افزایش یابد، اظهار کرد: 
باتوجه به میزان مصرف بخش خانگی برای این 
مساله نیز تصمیم گیری می شود، درحال حاضر 
مصرف خانگی حدود ۴۶۰ میلیون مترمکعب 
است یعنی بیش از 5۰ درصد به بخش خانگی 

و تجاری اختصاص می یابد.

کید کرد؛ شرکت ملی نفت تا

ضرورت استفاده از روش های نوین بازیابی 
در تجارت نفت ایران

 شــرکت ملی نفت ایران اعلام کرد: در شــرایط 
حســاس کنونــی، بهره جســتن از روش های 
نوین بازاریابی و پیشــنهادی بــا ارزیابی های 
کارشناســی برای فروش نفت از جمله عرضه 
در بورس، همواره مورد اســتقبال بوده اســت.
شرکت ملی نفت ایران اعلام کرد: شرکت ملی 
نفت ایران تابع و مجری قوانین تصویبی و ابلاغ 
شده است.فروش نفت در عرصه بین المللی به 
عنوان یک امر کاملًا حرفه ای و تخصصی است 
که به عنوان یکی از مهم ترین وظایف سازمانی، 
به مدیریت امور بین الملل شــرکت ملی نفت 
ایران محول شده است.مجلس شورای اسلامی 
جمهوری اســلامی ایران نیز به منظور انتفاع 
همه دســتگاه ها و افراد توانمند از ظرفیت های 
خــود جهــت فروش نفت، نســبت به تصویب 
قانون بودجه ۱۴۰۱ با شرایط تحویل نفت خام 
و میعانات گازی صادراتی به اشــخاص معرفی 
شده توسط دستگاه های اجرایی اقدام کرد. به  
گفته  شرکت ملی نفت ایران پیش از تصویب و 
اجرای قانون بودجه ۱۴۰۱، فروش نفت از طریق 
کانال های پیش بینی شده میسر بوده و روشن 
است که در دوره تحریم به واسطه ذات تحریم، 

بخش عمده ای از کانال های فروش قبلی، حذف 
شده است. بدیهی است شرکت ملی نفت ایران 
تابع و مجری قوانین تصویبی و ابلاغ شده است.

در عین حال با توجه به تجربیات اخیر، فروش 
نفت از مجاری مشخص همراه با نظارت و کنترل 
شــرکت ملی نفت ایران می تواند ایجاد نظم و 
شــفافیت بالاتری برای کشور به ارمغان آورد.

همچنین با توجه به شــرایط موجود اســتفاده 
از روش های نوین بازاریابی ضروری اســت.در 
شرایط حساس کنونی، بهره جستن از روش های 
نوین بازاریابی و پیشــنهادی بــا ارزیابی های 
کارشناســی برای فروش نفت از جمله عرضه 
در بورس، همواره مورد اســتقبال بوده اســت.

همچنین بدیهی اســت به دلیل شفافیت های 
موجود در ســاختار بورس و امتناع خریداران 
از آشــکار شدن هویت شرکت های خریدار در 
شــرایط کنونی و تحریمی، بهره جستن از این 
روش سبب به مخاطره افتادن شرکت های فعال 
در این حوزه می شود. ضمن آنکه وجود فساد و 
کشف آن در هر حوزه و سطح مسئولیتی قابل 
پذیرش نبوده و برابر مقررات و قانون با خاطیان 

برخورد خواهد شد.
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5بانک و بیمه

مدیر کل بنیاد شهید استان ایلام:

 خدمت به مردم 
باید در راس برنامه های 

مدیران قرار گیرد
   ایــلام / گــروه اســتان هــا: مدیرکل 
بنیاد شــهید ایلام گفت: امروز خدمت 
به مردم یک اصل اساســی اســت و باید 
در راس برنامــه های مدیران قرار گیرد.
جمال اسدی در یادواره شهدای کارمند 
آموزش پرورش ایلام اظهار داشت آتش 
زدن امــوال دولتی محکوم اســت و این 
دیگر فریب دادن نیســت، و اقدام علیه 
امنیت کشــور اســت.وی افزود: شهدا 
قهرمانان ملی کشــور هستند، هرآنچه 
داشــته فدای کشــور کرده است، اینها 
قهرمان اصلی کشــور هستند.مدیرکل 
بنیاد شــهید ایلام گفت: شــهدا در برابر 
زورگویان ایستاده و از خودگذشتند، تا ما 
بمانیم، فرهنگ شهدای کشور ما این بود 
تمام وجود خود را برای کشور فدا کنند.
اســدی ادامه داد: اینکه مدافعان امنیت 
را به شــدیدترین حالت شهید کرد، آیا 
این آزادی اســت؟ آیا این منطق کسانی 
است که شعار آزادی سر می دهند جنگی 
که دشــمنان علیه کشور ما استفاده می 
کنند، ترکیبی و بسیار پیچیده تر از زمان 
جنگ تحمیلی اســت.وی بیان داشت: 
گروه های تجزیه طلب در قالب شــعار 
و لفاظــی کردن دنبال جنگ و آشــوب 
در کشــور هستند، هدف اینها سرنگون 
کردن نظام انقلاب اسلامی است که حتی 
به مســجد و قرآن هــم رحم می کنند.
مدیرکل بنیاد شهید ایلام افزود: دشمن 
روی ذهــن جوانــان کار می کند، باید تا 
فرصت است این جوانان به مسیر اصلی 
خود برگردند.وی گفت: دشمن در حال 
وارونه جلوه دادن حقایق جامعه هستند، 
نباید به سادگی از رشادت های و ارزش 
های شــهدای دفاع مقدس به ســادگی 
گذشت. دشــمن دنبال همان کارهایی 
است که در سوریه و عراق به وجود آورد، 
باید هوشــیار باشیم، اینها دنبال تجزیه 
ایران هستند.اســدی با بیان اینکه امروز 
خدمت به مردم یک اصل اساســی است 
و بایــد در راس برنامه های مدیران قرار 
گیرد، تاکید کرد: باید دســت در دست 
هــم دهیم و بــرای مقابله با هجمه های 

دشمنان ورود کنیم.

معاون راهداری اداره کل راهداری 
ح کرد؛ استان البرز مطر

آمادگی کامل راهداری برای 
ح راهداری زمستانی  اجرای طر

البرز / مهدی فلاح رفیع  
امســال ۲۰۰ نیروی راهداری البرز در قالب 
۳۸ اکیپ برای اجرای طرح راهداری زمستانی 
در آماده باش کامل هســتند.حمید پرورشی،  
معــاون راهــداری اداره کل راهداری و حمل 
و نقــل جــاده ای البرز، گفت: ایــن اداره کل 
بــرای اجــرای طرح راهداری زمســتانی در 
آمادگی کامل به ســر می بــرد.وی افزود: در 
طرح راهداری زمســتانی امسال ۲۰۰ نیروی 
انســانی در قالب ۳۸ اکیپ شامل اپراتورهای 
ماشین آلات، راهداران و نیروهای پشتیبانی و 
نظارتی در آماده باش کامل هستند تا بهترین 
خدمات رسانی  به کاربران جاده ای ارائه شود.

این مســئول با بیان اینکه برای ســال جاری 
۱۰۱ دســتگاه از ماشین آلات راهداری برای 
عملیــات راهداری زمســتانی در آماده باش 
کامل هســتند، افزود:  همه این ماشین آلات 
مــورد نظــر از اواخر تابســتان ضمن اجرای 
عملیات راهداری محوری و خدمت رسانی در 
راســتای ارتقای ایمنی راه ها درحال تعمیر و 
اورهال بودند تا برای  زمســتان آماده شــوند.
پرورشــی، همچنین از تامین و ذخیره سازی 
بیش از ۳5۰۰ تن نمک و ۱۲ هزار تن شن و 
ماسه و دپوی آن ها در راهدارخانه های سراسر 
اســتان خبر داد و تصریح کرد: مصالح مورد 
نیاز برای برفروبی و نمکپاشــی و یخزدایی از 
ســطح راه ها به میزان مورد نیاز تامین شــده 
است و مشکلی در این حوزه نداریم.وی درباره 
چگونگی دسترســی به اطلاعات هواشناسی 
نیز توضیح داد: علاوه بر اینکه اداره هواشناسی 
استان گزارشات هواشناسی را به طور مداوم و 
مرتب در اختیار اداره  کل راهداری می گذارد، 
از نرم افزارهــای هواشناســی و دوربین های 
نظــارت تصویــری نیز برای رصد اســتفاده 
می کنیم و تغییرات جوی را در لحظه به اطلاع 
اکیپ های مستقر در جاده ها می رسانیم.این 
مسئول درباره نقاط مهم و حساس استان در 
زمستان نیز اظهارکرد: اولویت خدمات رسانی 
در راهداری زمستانی با بازنگه داشتن راه های 
اصلی و مناطق برف گیر و کولاک خیز اســت 
و پــس از آن نوبــت به برفروبی و بازگشــایی 
راه های روستایی می رسد که البته با تمهیدات 
اندیشیده شده و استفاده از ظرفیت دهیاران 
و ماشــین آلات راهــداری برفروبی راه های 
روســتایی نیز همســو با راه های اصلی انجام 

خواهد شد.

مشهد / سمیرا رحمتی
دبیر کمیته عملیات سایبری شرکت 
گاز خراســان رضــوی از برگــزاری 
اولین مانور دورمیزی این شــرکت با 
اجرای چهار ســناریوی همزمان خبر 
داد و گفــت: هــدف از این اقدام هم 
افزایی و تعامل درون ســازمانی برای 
ارتقای آمادگی در شــرایط اضطراری 
و بحران اســت.الهام مظفری با تاکید 
بــر هماهنگی کامل تمام بخش های 
سازمان با امور فاوا برای اجرای بهبود و 
ارتقای فرآیندهای محوله اظهار کرد: 
برگزاری مانورهای سایبری با توجه به 
رویکرد جدید دشمن در دوران معاصر 
امری لازم و ضروری است.وی با اشاره 
به اهمیت موضــوع امنیت اطلاعات 
در ســازمان های دولتی افزود: عدم 
التــزام و توجه جدی کارکنان به این 

مسئله موجب بروز آسیب های جبران 
ناپذیری می شود.مظفری، نگاه ویژه 
بــه مخاطرات حوزه فناوری اطلاعات 

برای ارتقا و بهبود ســطح دانش و زیر 
ســاخت های مربوطه را از اصلی ترین 
اقدامات شــرکت گاز خراسان رضوی 

در موضــوع جنگ ســایبری عنوان 
کرد و گفت: این مانور در ســناریوی  
اختلال در تجهیزات اصلی شــبکه ،  

اختلال در زیرســاخت های  ارتباطی 
شبکه  و  اختلال در وب سرویس های 
ارائه دهنده خدمات در ســطح شبکه 
داخلی  برگزار شده است.دبیر کمیته 
ســایبری شرکت گاز خراسان رضوی 
اضافــه کرد: این مانور با رویکرد پیاده 
سازی واقعیت در بستر شرایط بحران 
و اضطرار برگزار شــده و امیدواریم با 
هــم افزایی و تعامل همه بخش های 
سازمان شاهد ارتقای آمادگی عمومی 
کارکنــان در مواجهــه بــا خطرات 
سایبری باشیم.گفتنی است؛ در پایان 
این مانور ریســک هــا و نقاط ضعف 
حوزه ســایبری شرکت گاز خراسان 
رضوی با حضور کارشناســان خبره 
امــور فناوری اطلاعــات و ارتباطات 
این شرکت مورد بحث و بررسی قرار 

گرفت.

بوشــهر / گروه استان ها: مدیرکل بنیاد مسکن 
استان بوشهر گفت: در راستای محرومیت زدایی 
در مناطق محروم امسال با کمک مجموعه شرکت 
ملی نفت ایران ۶۳ پروژه عمرانی در روستاهای 
این استان تعریف و در حال اجرا هستند.علیرضا 
مقدم افزود: برای اجرای این پروژه ها که شامل 
طرح های هادی هســتند تاکنون ۳۳ میلیارد و 
5۰ میلیون تومان اعتبار از محل اعتبارات نفت 
تخصیص داده شــده اســت.وی بیان کرد: این 
پروژه در شهرستان های بوشهر ۱۶، گناوه ۱۹، 
دیلم ۱۸، دشتســتان ۶، تنگســتان و دشتی هر 
کدام ۲ پروژه تعریف شده است.مقدم یادآورشد: 
بــا توجه به اینکــه ابلاغ اعتبار به تازگی صورت 
گرفته کارهای انجام شده برای اجرای این پروژه 
ها در مرحله برآورد، تهیه طرح و انتخاب پیمانکار 
اســت و در مجموع ۹ درصد پیشــرفت فیزیکی 

دارند.وی اضافه کرد: تلاش می شــود با انتخاب 
پیمانکار روند اجرای این پروژه ها تا پایان سال 

به 5۰ تا ۶۰ درصد پیشــرفت فیزیکی برســد.
مقــدم گفت: امید مــی رود باتوجه به اینکه در 

ســال جاری برنامه ریزی و قدم بزرگتری برای 
محرومیت زدایی در دســتور کار استان کار قرار 
گرفته است بتوانیم با همکاری شرکت ملی نفت 
شاهد افزایش میزان اعتبار تخصیص یافته به این 
امر باشیم.وی در خصوص کمک نفت در راستای 
محرومیت زدایی مناطق محروم در سال گذشته 
گفت: ســال گذشته ۱۳5 پروژه با ۶۳ میلیارد و 
55۰ میلیون تومان اعتبار تعریف شد که در زمان 
حاضر با ۷۶ درصد پیشــرفت فیزیکی در حال 
اجرا هستند و تلاش می شود تا پایان سالجاری 
بیشــتر آنها به بهره برداری برسد.مدیرکل بنیاد 
مســکن اســتان بوشهر یادآورشــد: تاکنون از 
سرجمع اعتبار سال گذشته ۲۸میلیارد و ۱۸۸ 
میلیــون تومان اختصاص یافته و انتظار می رود 
با پیشرفت ۱۰۰ درصدی پروژه ها تخصیص ها 

نیز تکمیل شود.

: کل بنیاد مسکن استان بوشهر مدیر 

 ۶۳ پروژه محرومیت زدایی در روستاهای استان بوشهر در دست اجرا است

با 4 سناریوی همزمان صورت گرفت؛

گاز استان خراسان رضوی  برگزاری مانور دورمیزی سایبری در شرکت 

5
 سرپرست شعبه بیمه سرمد 

در استان اصفهان معرفی شد

مراسم تودیع و معارفه سرپرست مدیریت 
استان اصفهان با حضور رسول ساجدی، 
معاون توسعه بازار، امور استان ها و شبکه 
فــروش و ابوالفضل برخی، سرپرســت 
مدیریت امور اســتان ها و شــبکه فروش 

برگزار شد.
بــه گــزارش درآمــد نیــوز بــه نقل از 
روابط عمومی بیمه سرمد، مراسم تودیع و 
معارفه سرپرست مدیریت استان اصفهان 
با حضور رســول ساجدی، معاون توسعه 
بازار، امور اســتان ها و شــبکه فروش و 
ابوالفضــل برخی، سرپرســت مدیریت 
امور استان ها و شبکه فروش برگزار شد.

در این مراسم، امیرسام بهرامی سرپرست 
جدیــد مدیریت اســتان اصفهان، حکم 
خود را از رســول ســاجدی دریافت کرد 

و جایگزین عباس ستاری شد.
رشــنوادی در حکم مدیریت بهرامی بر ۶ 
ماموریت ویژه تاکید کرده اســت. انجام 
اقدامات با هدف توســعه فرهنگ بیمه و 
کسب رضایتمندی مشتریان و ذی نفعان، 
تــلاش برای ارتقای برند و تقویت پایگاه 
اجتماعی شرکت در حوزه فعالیت تحت 
سرپرســتی، برنامه ریزی با هدف توسعه 
شــبکه فروش، توسعه فروش بیمه های 
زندگــی به عنوان محصول اســتراتژیک 
شــرکت، نظارت دقیــق و فنی و مالی بر 
تمامی ارکان تحت سرپرستی و پیگیری 
وصول مطالبات و ارائه خدمات شایســته 
به مشــتریان ویژه و بزرگ، ۶ خواســته 
رشــنوادی از بهرامی برای مدیریت این 

شعبه است.

اخبار

افزایش ظرفیت قراردادها در 
رشته های تخصصی؛ هدف 

واحد اتکایی بیمه تعاون
 اخذ مجوز قبولی اتکایی 
به عنوان یک منبع درآمد 
جدید برای شرکت تلقی 
شــده و امتیازی است که 
بــه ســبب دریافــت آن 
موجبــات ایجاد تنوع در ســبد حــال حاضر 

پورتفوی شرکت نیز فراهم خواهد شد.
بــه گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی 
بیمه تعاون، الهام وفائی، سرپرســت بیمه های 
اتکایی شرکت با اشاره به فعالیت مجدد شرکت 
مبنی بر افزایش سرمایه و دریافت قبولی اتکایی 
مطرح کرد: »اخذ مجوز قبولی اتکایی به عنوان 
یک منبع درآمد جدید برای شرکت تلقی شده 
و امتیازی است که به سبب دریافت آن موجبات 
ایجاد تنوع در سبد حال حاضر پورتفوی شرکت 

نیز فراهم خواهد شد«.
وی همچنیــن به تمرکــز فعالیت واحد تحت 
سرپرســتی خود اشاره کرد و اظهار داشت: »با 
توجــه به افزایش ظرفیت قراردادها در رشــته 
های آتش ســوزی، مهندســی و باربری و نیز با 
توجه به افزایش ظرفیت شــرکت بیمه تعاون، 
میــزان واگذاری اختیاری بیمه نامه ها کاهش 
یافته و بر این اساس تلاش می شود در راستای 
تعامل و ارتباط با بیمه گران اتکایی، ضمن بهره 
گیری از دانش و تجارب شــرکت های همکار، 
بیمه نامه ها را به شــیوه بهینه، اتکایی کرده تا 
شــرکت نیز بتواند به اهداف اســتراتژیک خود 

نزدیک تر شود«.
وفائی تشــریح کرد: »همچنیــن هم اکنون 
بیمه نامه مســئولیت کشتی را نیز با خدمات 
متفاوتی پوشــش می دهیم که سبب شده تا 
زمینه افزایش صدور بیمه نامه در این رشــته 

فراهم شود«.
سرپرســت بیمه های اتکایی بیمه تعاون اضافه 
کرد: »از دیگر سو، پوشش بیمه نامه های پول 
در صندوق را نیز اضافه کردیم که موجب تنوع 

سبد محصولات شده است«.

همکاری  بانک قرض الحسنه مهر ایران و گمرک گسترش یافت
دکتر »سید سعید شمسی نژاد« مدیرعامل بانک ضمن تقدیر از اعتماد 
سازمان گمرک جمهوری اسلامی ایران برای پیشگامی در طرح مهریار، 
ابراز امیدواری کرد در آینده ای نزدیک شــاهد همکاری های مشترک 

بیشتر در سایر حوزه ها بین ۲ مجموعه باشیم.
به گزارش درآمد نیوز  به نقل از روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر 
ایران، دکتر »سید سعید شمسی نژاد« مدیرعامل بانک ضمن تقدیر از 
اعتماد سازمان گمرک جمهوری اسلامی ایران برای پیشگامی در طرح 
مهریار، ابراز امیدواری کرد در آینده ای نزدیک شــاهد همکاری های 

مشترک بیشتر در سایر حوزه ها بین ۲ مجموعه باشیم.
شمســی نژاد تصریــح کرد: با توجه به اعطــای مجوز پرداخت حقوق 
و مزایای دســتگاه های دولتی به بانک های قرض الحســنه از ســوی 

خزانه داری کل کشــور، تا کنون پرداخت حقوق و مزایای بســیاری از 
سازمان ها از سوی این بانک آغاز شده است. وی اظهار داشت: با توجه 
به تأکید رئیس جمهوری مبنی بر اهمیت توجه به وضعیت معیشــت 

آحاد جامعه و توجه ویژه ایشان به قرض الحسنه، بستر بسیار مناسبی 
برای تحقق بانکداری ناب اسلامی مهیا شده است.

در ادامه »محســن جلواتی« معاون توســعه مدیریت و منابع گمرک 
جمهوری اسلامی ایران در مراسم امضای تفاهم نامه با تأکید بر سابقه 
همکاری مشــترک بین ۲ مجموعه ابراز امیدواری کرد تا با عملیاتی 
شدن این تفاهم نامه، گامی بزرگ در راستای بهبود معیشت کارکنان 
خدوم گمرک برداشــته شــود. لازم به ذکر اســت پیش از این با انعقاد 
تفاهم نامه در چارچوب طرح مهریار، امکان بهره مندی کارکنان وزارت 
علوم، تحقیقات و فناوری اطلاعات، سازمان انرژی اتمی، شرکت نفت، 
ســازمان بازنشســتگی نیروهای مسلح و شرکت ناوبری فرودگاه های 

کشور از وام بانک قرض الحسنه مهر ایران میسر شده است.

اخبار

مصطفــی رئوفی، مدیــرکل روابط عمومی بیمه مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران با حضور در بیمه ملت، از مدیریت روابط عمومی این 

شرکت بازدید و با کارکنان این مدیریت گفت وگو کرد.
به گزارش درآمد نیوز  به نقل از روابط عمومی بیمه ملت، مصطفی 
رئوفــی، مدیرکل روابط عمومی بیمه مرکزی جمهوری اســلامی 
ایران با حضور در بیمه ملت، از مدیریت روابط عمومی این شرکت 

بازدید و با کارکنان این مدیریت گفت وگو کرد.
وی در دیدار با ادریس ســالاری، سرپرســت روابط عمومی بیمه 
ملت، با تاکید بر اهمیت تعامل دو ســویه و ســازنده بیمه مرکزی 
در حوزه رســانه، گفت: باید از ظرفیت تمامی رســانه ها به خصوص 
زحمت کشــان رســانه های تخصصی صنعت بیمه در پیشبرد امور 
این صنعت کمک بگیریم، چرا که نقش رســانه ها در شــکل گیری 
افکار عمومی حائز اهمیت اســت و می تواند موجب ارتقای جایگاه 

صنعت بیمه شود. رئوفی خاطر نشان کرد: همه شرکت های بیمه از 
جمله بیمه ملت باید از ظرفیت رسانه های صنعت بیمه و همچنین 

رسانه های عمومی کشور برای ارائه خدمات، محصولات و کارنامه 
موفق خود به جامعه اســتفاده کنند و نگاه ما هم در بیمه مرکزی، 
کمک به حضور هر چه بیشتر شرکت های بیمه در فضای رسانه ای 

کشور است.
ادریس سالاری، سرپرست روابط عمومی بیمه ملت نیز در این دیدار 
با تاکید بر همیاری و همکاری بیمه ملت و بیمه مرکزی در مسائل 
بیمه ای و رسانه ای، تصریح کرد: قطعا این همکاری می تواند موانع 

موجود بر سر راه صنعت بیمه کشور را کاهش دهد.
سرپرســت روابط عمومی بیمه ملت با قدردانی از حضور مصطفی 
رئوفی در این شــرکت، گفت: توجه شــما به نقش رسانه ها و روابط 
عمومی در پیشبرد امور، ارزشمند و قابل احترام است و این موضوع 
جز با همکاری و همدلی همه شــرکت ها و فعالان رســانه ای میسر 

نمی شود.

استفاده از ظرفیت رسانه  ها برای ارتقای جایگاه صنعت بیمه ضروری است

خبر  ویژه

استانها

طی حکمی از سوی احمدی مدیرعامل بانک شهر، “رحیم طاهری” به عنوان قائم مقام مدیرعامل این بانک منصوب شد.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک شهر، رحیم طاهری از مدیران با سابقه نظام بانکی و دارای تحصیلات مدیریت بانکداری می باشد؛ که سوابقی همچون 
عضویت در هیات مدیره و هیات عامل بانک شهر، عضویت در هیات مدیره و هیات عامل بانک دی، عضویت در هیات عامل و معاون مدیرعامل بانک ملت، مدیر امور شعب 
بانک ملت، مدیرکل برنامه ریزی و نظارت اعتباری بانک ملت، مدیرامور شعب مناطق تهران بانک ملت و مدیرامور شعب استان البرز بانک ملت را در کارنامه خود دارد.

قائم مقام مدیرعامل بانک شهر منصوب شد
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گاز اروندان رقم خورد؛  توسط شرکت نفت و 

توزیع ۶ هزار بسته نوشت افزار در مدارس مناطق محروم حوزه غرب کارون 
خوزســتان / گروه استان ها: مدیرعامل 
شــرکت نفت و گاز ارونــدان گفت: از 
ابتدای ســال تحصیلی ۱۴۰۱ شرکت 
نفــت و گاز اروندان اقــدام به تامین و 
توزیع بیش از ۳ هزار بســته نوشت افزار 
در مــدارس مناطق محروم حوزه غرب 
کارون کــرده که امروز با توزیع ۳ هزار 
بسته دیگر که توسط شرکت ملی نفت 
ایــران تامیــن گردیده این کمک ها به 
۶ هزار بســته نوشــت افزار رســیدند.
طی آئینی در روســتای یزدنو از توابع 
شهرستان هویزه با حضور عبدا... عذاری 
اهوازی مدیرعامل شــرکت نفت و گاز 
اروندان، جمال شــیبه مدیرکل کمیته 
امــداد امام خمینی)ره( خوزســتان، 
ایــاد مطــوری فرماندار هویزه و حجت 
الاســلام ساعدی امام جمعه موقت این 
شهر، بســته های کمک تحصیلی ویژه 
دانــش آموزان نیازمنــد مناطق غرب 
کارون اهدا و توزیع شــد.در این مراسم 
مدیرعامل شــرکت نفت و گاز اروندان 
با گرامیداشــت فرا رسیدن هفته بسیج  
اظهار داشــت: امروز در این منطقه سه 
هزار بســته نوشت افزار اهدایی شرکت 
ملی نفت ایران توزیع می شود، که این 
کار پســندیده به ابتکار دکتر خجسته 
مهر مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران 
و پیــرو اقدامات تفاهمنامه ســه جانبه 
میان شــرکت ملی نفت ایران، معاونت 

توســعه روســتایی و مناطــق محروم 
ریاســت جمهوری و کمیته امداد امام 
خمینی)ره( با عنوان طرح پویش اهدای 
بسته های آموزشــی به دانش آموزان 
محــروم مناطــق نفتخیــز و گاز خیز 
کشور صورت می گیرد.مهندس عذاری 
اهوازی ادامه داد: این پویش در راستای 
عمل به مسئولیت های اجتماعی شرکت 
ملــی نفت ایران و نیز در جهت حمایت 
و توانمندســازی دانش آموزان بومی و 
محروم مناطق نفت و گاز خیز کشور و 

رفع بخشی از آلام و مشکلات آموزشی 
دانش آمــوزان تحــت حمایت کمیته 
امــداد امام خمینی)ره( این شــهرها 
بــود، در این پویش شــرکت های نفت 
و گاز ارونــدان و مناطق نفتخیز جنوب 
جمعاً حدود ۱۰ هزار بســته آموزشــی 
و نوشــت افزار از طریق کمیته امداد به 
دانش آمــوزان مناطق محروم و نفتخیز 
اســتان خوزستان اهدا و توزیع کردند.

وی بیان داشت: این بسته های تحصیلی 
و آموزشــی تولید داخل شامل کیف و 

نوشت افزار بوده و در ببین دانش آموزان 
نیازمند مناطق محروم شهرستان های 
هویزه، سوسنگرد، خرمشهر و شادگان 
و روســتاهای همجوار تاسیسات نفتی 
این شــرکت با همــکاری کمیته امداد 
توزیع شده است.عذاری اهوازی ضمن 
قدردانی از تلاش های کمیته امداد امام 
خمینــی)ره( در کاهش محرومیت ها، 
افزود: در واقع حمایت از محرومان، یکی 
از وظایف اصلی ما به شــمار می رود که 
خدمتگزار این نظام مقدس هســتیم و 

وظیفه ذاتی ما اســت کــه با نهادهای 
حمایتی همکاری کرده و یاور نیازمندان 
باشیم.در ادامه این مراسم جمال شیبه 
مدیرکل کمیته امداد خوزستان ضمن 
تشــکر از شــرکت نفت و گاز اروندان و 
شــرکت ملی نفت ایران به جهت اهدا 
بســته های نوشــت افزار، بر هم افزایی 
دستگاهای اجرایی در توزیع بسته های 
لوازم التحریر بین دانش آموزان نیازمند 
تاکید کرد و گفت: شــرکت ها و صنایع 
در کنــار خیرین و نیکوکاران حقیقی، 
در کمک رسانی به جامعه هدف کمیته 
امداد همکاری می کنند و برای رفع فقر 
ضروری است تمامی دستگاه ها در کنار 
یکدیگر نسبت به حل مشکل محرومان 

اقدام کنند.
وی بــا بیان اینکه کمــک به تحصیل 
دانش آمــوزان و دانشــجویان نیازمند 
از جملــه اهداف مهم این نهاد اســت 
گفت: کمیته امداد خوزســتان افتخار 
خدمــت به ۴5 هزار دانش آموز را دارد 
که در زمینه تأمین مشــاوره تحصیلی 
آموزشــی فرهنگی و تأمین بسته های 
حمایتی شــامل نوشــت افزار، کیف، 
کفش و پوشاک و... برای دانش آموزان 
و دانشــجویان تحــت حمایــت اقدام 
می کنــد.در ادامه این مراســم، لوازم 
تحریر بین دانش آموزان مدرسه پسرانه 

۲۲ بهمن روستای یزدنو توزیع شد.

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

طی اقدامی از سوی سازمان فرهنگی ورزشی 
شهرداری گرگان؛ 

 کارگاه های آموزشی متناسب 
با شرایط احیا و برگزار شد

گلستان / گروه استان ها: اقدام شایسته برگزاری 
کارگاه آموزشــی با موضوع  خشــم،ازجرقه تا 
انفجار توســط ســازمان در ســال گذشته،یک 
نیاز ضروری برای امروز است.ســازمان فرهنگی 
ورزشی شهرداری گرگان که طی سالهای اخیر با 
اقدامات لازم در راستای اجرای اهداف و وظایف 
ســازمانی بخصوص در حوزه ی ورزش بسکتبال 
گرگان با ایجاد محیط شادی و نشاط برای هزاران 
نفر از مردم و جوانان توانسته کارنامه قابل قبولی 
ازرخود بجا بگذارد و گواه روشن این ادعا تکرار 
قهرمانی بســکتبال شهرداری گرگان در کشور 
در لیگ برتر اســت که موج عظیمی از نشــاط و 
شــادی را در فضای شــهری ایجاد کرد.آنچه در 
شــرایط فعلی به نظر باید توجه بیشــتری به آن 
صــورت گیرد ضرورت احیــا و برگزاری کارگاه 
های آموزشی هدفمند است که بعنوان مثال در 
سال گذشته کارگاه آموزشی با عنوان، خشم از 
جرقه تا انفجار، از سوی این سازمان برگزار شد 
و بســیار هم مناسب برای نسل جوان و نوجوان 
بود اما در شرایط فعلی افزایش برگزاری و چنین 
برنامه های کاربردی بیش از پیش احساس می 
شــود و می طلبد این گونــه اقدامات تأثیر گذار 
متناســب با شرایط در دســتور کار قرار گرفته 
تا با آگاهی بخشــی و تنویر افکار عمومی نقش 
خود را بخوبی ایفا نمایند.بررســی ها نشان می 
دهد که نســل جدید جامعه که اشراف بیشتری 
به فضای مجازی و رســانه های اجتماعی دارند 
هدف اصلی ترفند های دشمن برای ایجاد جنگ 
روانی قرار گرفته و اقدام بموقع دســتگاه های 
مرتبط فرهنگی می تواند با روشــن گری از بروز 
مشکلات و معضلات اجتماعی جلوگیری کند.

رئیس کمیته امداد کمالشهر عنوان کرد؛

کمک 11 میلیارد تومانی خیرین 
 کمالشهر به نیازمندان 

و مددجویان
البرز / مهدی فلاح رفیع  

 ۱5 مرکــز نیکــوکاری و خیرین  بــا هم افزایی 
کمیته امداد امام )ره( کمالشــهر از ابتدای ســال 
جــاری تا کنون  رقمی معادل ۱۱میلیارد تومان 
بــه مددجویــان مورد حمایت این نهاد و ســایر 
نیازمنــدان کمک کردند.ســعید افلاکی رئیس 
کمیتــه امداد امام )ره( کمالشــهر  با اشــاره به 
نقــش مؤثر مراکز نیکوکاری در رفع مشــکلات 
معیشــتی مددجویان و نیازمندان کمالشــهری  
گفت: از ابتدای ســال جــاری تا کنون  خدماتی 
از قبیــل  احــداث ۶ واحــد  مســکونی ،  اعطای 
بیــش از ۳ هــزار  ســبد کالا، خدمات درمانی به 
۱۳۷ بیمــار نیازمند ، خدمات  فرهنگی در قالب 
لوازم التحریر و کمک هزینه تحصیلی و ۱۱۳ قلم  
لوازم ضروری زندگی  به مددجویان و نیازمندان، 
توســط  مراکز نیکوکاری در کمالشهر  ارائه شده 
اســت  . وی بابیان اینکه توسعه اجتماعی و ابعاد 
مردمــی کمیته امداد امام )ره( ازجمله مهم ترین 
اهداف و سیاســت های این نهاد اســت، افزود: به 
منظور توســعه امور خیر و احســان و یکپارچه 
ســازی ظرفیتهای موجود در اســتان از ابتدای 
ســال تاکنون ۹۶ تفاهــم نامه همکاری با مراکز 
نیکوکاری ، خیرین  ، نهادها، دستگاه های دولتی 
منعقد شــده اســت .افلاکی در ارتباط با فعالیت 
مراکــز نیکوکاری عنــوان کرد: مراکز نیکوکاری 
با مســئولیت پذیری و مشــارکت اعضای هیاتً 
عامــل در حــال فعالیت بــوده و به صورت محله 
محور، تخصصی و فراگیر با شناســایی نیازمندان 
و بهره گیــری از ظرفیت خیرین، نیکوکاران، در 
جهــت رفــع فقر و محرومیت تــلاش می کنند.
وی اســتفاده از ظرفیت پزشکان، کسبه، فعالان 
امــور عمرانی، اقتصادی و ســایر صنوف در ارائه 
خدمات رایگان یا با تخفیف ویژه به مددجویان و 
نیازمندان را ازجمله فعالیت های مهم و اثربخش 

مراکز نیکوکاری برشمرد

ملاقات مردمی شهردار چهارباغ 
با شهروندان

البرز / گروه استان ها: دیدار چهره به چهره مهندس 
موسوی شــهردار چهارباغ با شهروندان این شهر، 
ســه شــنبه یکم آذر۱۴۰۱ در دفتر شهردار برگزار 
شــد.در این ملاقــات مردمی، درخواســت های 
مراجعیــن در حوزه های فرهنگی،درآمد، عمران، 
شهرسازی،خدمات شهری، اجراییات، فضای سبز 
و ورزشی بررسی شد و شهردار چهارباغ دستورات 
لازم را به معاونین و مســوولین واحدهای مربوطه 
برای رســیدگی به مطالبات شــهروندان تا حصول 
نتیجه صادرکرد.ملاقات مردمی شهردار چهارباغ با 
شهروندان این شهر، سه شنبه هر هفته به طور منظم 
در دفتر شهردار برگزار می شود.شهروندان محترم 
می توانند از طریق شــماره ۴۴5۶۲5۰۳ نسبت به 
اخذ نوبت و تعیین ساعت ملاقات با مهندس سید 

جعفر موسوی شهردار چهارباغ اقدام نمایند.

کید کرد؛ ج تا شهردار کر

ضرورت حمایت شهرداری از 
سازندگان کرجی

البرز / اکبر حیدری  
 شهردار کرج با اشاره به نقش موثر سرمایه 
گذاری بخش خصوصی در توســعه خدمات 
مطلوب و رفاهی شهر، سازندگان را همکاران 
مجموعــه مدیریت شــهری خواند. مهرداد 
کیانی در نشســت هم اندیشی با طراحان و 
ســازندگان شهر کرج ضمن اعلام ضرورت 
استمرار جلسات هر دو ماه یک بار همچنین با 
بیان اینکه سازندگی شهر بر عهده سازندگان 
است، خطاب به آنان گفت: شما را همکاران 
خود در مجموعه مدیریت شهری می دانیم 
و در جهت تســهیل امور حرکت می کنیم.
وی اضافه کرد: دیدگاه مدیران در مجموعه 
مدیریت شــهری نسبت به همه عزیزانی که 
در شــهر ساخت و ساز دارند، مثبت است و 
شیوه رفتار باید به گونه ای باشد که انگیزه 
سرمایه داران به فعالیت در کشور منجر شود 
کــه این مهم با توجه به شــرایط اقتصادی 
کنونی، از اهمیت بالاتری برخوردار اســت.
شــهردار کرج با اشاره به حمایت شهرداری 
از ســازندگان بناهای شــهری، تاکید کرد: 
حمایت مدیریت شهری از سازندگان بر مدار 
و چارچوب قانون است.مهرداد کیانی اضافه 
کرد: طبیعتا ســرمایه گذاران و سازندگان 
برای افزایش ســرمایه تــلاش می کنند و 
تحقق این امر برای ما نیز محترم اســت اما 
اگــر نتایج فعالیت از چارچوب قانون خارج 
شود و به سمت ساخت و سازهایی غیر مجاز 
رود، قطعــا انتظار کمک از حوزه اختیارات 
مدیریت شهری بی مورد است.شهردار کرج 
افزود: وظیفه شــهرداری، تسهیل و سرعت 
بخشیدن به روند کار سازندگان در چارچوب 
قانون اســت و نســبت به تحقق این مهم، 
اهتمام ویــژه ای وجود دارد.وی در پایان از 
همه سازندگان حاضر و غایب که استطاعت 
این را دارند که بتوانند در شهر فعالیت کنند، 
دعوت کرد تا در جلسات بعدی حضور داشته 
تا با هم فکری بتوان مشکلات کنونی شهر در 
زمینه های خدماتی و رفاهی را شناسایی و 
مرتفع ســاخت.گفتنی است در این نشست 
مباحثی از جمله آیین نامه تشویقی نوسازی 
و بهسازی در بافت های فرسوده شهر کرج، 
تبیین پروژه های الگوی محرک توســعه در 
شــهر کرج، بررسی مصوبه شــورای عالی 
شهرسازی و معماری در خصوص سیاست ها 
و ضوابط تشویقی کالبدی متضمن نوسازی 
محله ای در بافت های فرســوده و ناکارآمد 
شــهری مطرح شد.شــایان ذکر اســت در 
هم اندیشــی امروز ، برخی ســازندگان نیز 
مشــکلات خود را با شــهردار کرج در میان 

گذاشتند.

 رئیس اداره منابع طبیعی 
شهرستان گرمسار خبر داد؛

 کشف 2 تن چوب قاچاق تاغ 
در گرمسار

سمنان / تبیانیان 
امیرحســین شاه حسینی رئیس اداره منابع 
طبیعی و آبخیزداری شهرســتان گرمسار از 
کشــف ۲ تن چوب قاچاق تاغ درشهرستان 
گرمســار و ایوانکی خبر داد.  امیرحســین 
شــاه حســینی با اعلام این خبر افزود : طی 
عملیات گشــت و بازرســی در گلوگاههای 
قاچاق چوب اطراف شهرستان گرمسار و با 
همــکاری پلیس راه آهن و نیروی انتظامی 
شهرستان، سه دستگاه خودرو نیسان و وانت 
حامل ۲ تن چوب تاغ در حالیکه از مبداهای  
ســمنان وگرمســار قطع و حمل شده و به 
ســمت تهران در حرکت بود، در شهرستان 
گرمسار در ایستگاه کویر ایوانکی شناسایی 
گردیــد و با همکاری عوامل محترم نیروی 
انتظامی شهرستان ، نسبت به توقیف خودرو 
و ضبط چوبهای قاچاق اقدام گردید .شــاه 
حســینی گفت: با توجــه به وضعیت آب و 
هوایی شهرســتان گرمسار بیش از ۱۰5۲۳ 
هکتار تاغ زار در این شهرســتان وجود دارد 
که حفظ و حراســت از پوشش های گیاهی 
و مخصوصــاً درختــان تــاغ که با شــرایط 
شهرستان سازگاری دارد از اهمیت ویژه ای 
برای اداره منابع طبیعی برخوردار است.وی 
با اشــاره به اهمیت وجود تاغ زارها به عنوان 
یک بادشــکن برای جلوگیری از شــن های 
روان، گفت: تاغ زارها در اطراف شهرســتان 
به عنــوان یک کمربند ســبز عمل می کنند 
و اگر این پوشــش گیاهی وجود نداشــته 
باشد. شن های روان در منطقه به طرح های 
کشاورزی، تأسیسات زیربنایی و حتی ریل 
قطار خســارت های فراوانی را می زند.شــاه 
حسینی در ادامه از مردم شریف شهرستان 
خواست در صورت مشاهده هر گونه تخلف 
مربــوط به منابع طبیعی از جمله تخریب و 
تصــرف در اراضــی ملــی، بوته کنی و قطع 
درختــان، حمل چــوب غیرمجاز و یا وقوع 
حوادثــی نظیــر آتش ســوزی و .. مراتب را 
فورا به تلفن رایگان و شــبانه روزی ۱5۰۴و 

۱۳۹ اطلاع دهند.

استانها 6

از سوی شرکت آبفای استان هرمزگان صورت گرفت؛

برگزاری جشنواره  نخستین واژه آب  در قلعه قاضی و پارسیان 
هرمزگان / گروه اســتان ها: جشــنواره  نخستین واژه آب  از سوی 
شرکت آب و فاضلاب هرمزگان در مدارس استان در حال برگزاری 
است.این جشنواره قرار است در مدارس شهرستان های هرمزگان با 
هدف فرهنگ سازی مصرف بهینه آب برگزار شود.در همین راستا 
روز یکشنبه  جشنواره نخستین واژه آب  در یکی از مدارس قلعه 
قاضی با حضور بخشــدار قلعه قاضی، معاون بهزیســتی شهرستان 
بندرعبــاس، رئیــس نمایندگی آموزش و پــرورش قلعه قاضی، 
آمــوزگاران و ۱۷۰ نفــر از دانش آموزان دبســتانی برگزار و دانش 
آموزان دوره اول ابتدایی به اجرای برنامه های مختلف در این زمینه 
پرداختند.محمدرضا برخورداری مدیر امور آب و فاضلاب منطقه 
سه بندرعباس در این جشنواره با بیان اینکه دانش آموزان بویژه پایه 
ابتدایی می توانند در نجات آب یاری رسانند، افزود: به همین منظور 

جشنواره  نخستین واژه آب  با مشارکت آموزش و پرورش در شهر 
قلعــه قاضــی برگزار و دانش آموزان به اجرای برنامه های متعددی 
در زمینه مصرف بهینه آب پرداختند.به گفته وی، در این مراسم 
به دانش آموزان شرکت کننده بر اساس پایه های تحصیلی کتاب 
هایی با موضوع آب به همراه نوشــت افزار اهدا شــد.دانش آموزان 
همچنین در این جشنواره به اجرای سرود و داستان با موضوع آب 
پرداختند. در این روز همچنین دانش آموزان در مسابقه نقاشی با 
محوریت آب شــرکت کردند که به قید قرعه جوایزی به آنها اهدا 
خواهد شــد.بر اســاس این گزارش جشنواره نخستین واژه آب در 
پارســیان نیز با حضور حســن قاسم پور مدیر امور آب و فاضلاب و 
مســئولان محلی این شهرســتان برگزار و به دانش آموزان کتاب 

هایی با موضوع آب اهدا شد.

خبر ویژه

سمنان / گروه استان ها: معاون برق و انرژی وزارت نیرو از تلاشهای مدیرعامل 
و کارکنان شــرکت توزیع نیروی برق اســتان به دلیل تامین برق پایدار در دوره 

اوج بار تابستان ۱۴۰۱ تقدیر کرد.
در بخشی از تقدیرنامه همایون حائری، معاون وزیر نیرو خطاب به سید محمد 
حســینی نژاد، مدیرعامل شــرکت توزیع برق استان سمنان آمده است:  خدای 
متعال را شــاکریم که در راســتای منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و 
سیاســتهای دولت خدمتگزار در اولین ســال دولت مردمی سیزدهم و تلاشهای 
جنابعالی و همکاران آن شــرکت توانســتیم با تامین برق پایدار در دوره اوج بار 

تابســتان ۱۴۰۱ رضایــت مــردم عزیزمان را جلب نماییــم. به پاس قدردانی از 
اقدامات ارزشــمند آن شــرکت در راستای اجرای طرحهای مدیریت بار و تلاش 
همه جانبه در استفاده بهینه از انرژی برق و تعامل موثر با مشترکین که موجب 
حفظ پایداری شــبکه سراســری و تامین برق مطمئن گردید، این لوح به رســم 

یادبود تقدیم می گردد. 
امید است با توکل به خداوند منان و ادامه تلاش جنابعالی و همکارانتان، کماکان 
عملکرد برتر و نقش کلیدی آن شرکت استمرار یابد و همواره در راه خدمت به 

نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران موفق باشید .

به دلیل گذر موفق از اوج بار امسال انجام شد؛

قدردانی معاون وزیر نیرو از شرکت توزیع برق استان سمنان

اولین جلسه شورای فرهنگی منطقه 8 وزارت نفت در مشهد برگزار شد
مشهد / سمیرا رحمتی

دبیر شــورای عالی فرهنگی وزارت نفت در اولین نشســت شــورای 
فرهنگی منطقه هشت وزارت نفت بر لزوم یکپارچه سازی، تعامل و 
هم افزایی برنامه های فرهنگی شرکت های تابعه صنعت نفت تاکید 
کرد.علی زمانی در اولین جلسه شورای فرهنگی منطقه هشت صنعت 
نفت که با حضور جمعی از مدیران وزارت نفت و مدیران عامل شرکت 
های تابعه صنعت نفت استان های خراسان رضوی، خراسان شمالی و 
خراسان جنوبی در مشهد برگزار شد گفت: انتظار از مشهد مقدس به 
عنوان مرکز فرهنگی جهان تشیع توجه ویژه به موضوعات فرهنگی 
است.وی افزود: مطابق شیوه نامه شورای عالی فرهنگی ابلاغی وزیر 
محترم نفت در ۲۶ دی ماه ســال گذشــته ارتقا و هماهنگی در کلیه 
فعالیت های فرهنگی زیرمجموعه وزارت نفت و ضرورت ایجاد نظامی 
منسجم در برنامه ها، عدم موازی کاری در واحدهای ذیربط باتوجه 
به ابلاغ سیاست های کلان تدوین شده و همچنین لزوم توجه ویژه 
به تاثیرات این مهم در مجموعه فرهیخته و خدوم کارکنان صنعت 
نفت از وظایف شورای عالی فرهنگی است.به گفته زمانی، بازنگری، 
تدوین و ابلاغ ســند راهبردی و شــیوه نامه فرهنگی صنعت نفت و 
به روز رســانی آن، هماهنگی و نظارت بر اجرای مصوبات ابلاغی در 

چهار شــرکت اصلی و واحدهای ســتادی، نظارت بر فعالیت های 
فرهنگی صنعت نفت بر اســاس ضوابط اجرایی بودجه ســالانه از اهم 
وظایف و اختیارات شــورای عالی فرهنگی وزارت نفت می باشد.وی 
اضافه کرد: هماهنگی و نظارت بر برنامه های شورای امر به معروف، 
اقامه نماز، ســتاد صیانت حقوق شــهروندی، عفاف و حجاب، زنان 
و خانــواده و ارائــه گزارش عملکــرد دوره ای یکپارچه از اصلی ترین 
دلایل تشکیل این ستاد است.دبیر شورای عالی فرهنگی وزارت نفت 
با بیان این مطلب که دلیل برگزاری اولین جلسه شوراهای فرهنگی 
مناطق وزارت نفت در مشهد مقدس توسل و توجه به حضرت رضا 
)ع( و آمادگی این استان بود گفت: ماموریت مهم این شورا توجه به  
کارکنان و خانواده های کارکنان و توجه به برنامه های فرهنگی آنان 
است.حسن افتخاری رییس شورای فرهنگی منطقه هشت صنعت 
نفت کشور هم در بخشی از این نشست گفت: خراسان رضوی پیش 
از این هم ســابقه برگزاری شــورای راهبردی مدیران صنعت نفت 
خراســان بزرگ را داشــته و برنامه های کاری با همکاری مدیران در 
حال انجام است.وی افزود: منطقه شمال شرق کشور به دلیل وجود 
مضجع شــریف و منور رضوی مهمترین مرکز فرهنگی کشور است.

وی یکی دیگر از ویژگی های خراســان رضوی را دارا بودن زنجیره 

کامل  تولید، پالایش، ذخیره ســازی، انتقال و توزیع گاز دانســت و 
گفت: موفقیت های حاصله صنعت نفت در شمال شرق کشور حاصل 
تعامل و همکاری گسترده مدیران و کارکنان می باشد و همه مدیران 
شرکت های تابعه صنعت نفت شمال شرق کشور در اقدامات فرهنگی 
پیشرو و پیشگام هستند. نمونه آن فعالیت در خدمت رسانی به زائران 
پیاده در ایام شهادت حضرت رضا )ع( و همچنین برگزاری مراسمات 
فرهنگی اربعین حسینی و... است.در ابتدای این جلسه حجت الاسلام 
و المسلین گنابادی نژاد معاون فرهنگی، اجتماعی و زیارت استانداری 
خراسان رضوی به اهمیت تولید و مصرف آثار فرهنگی اشاره کرد و 
گفت: نقطه کانونی ارتباط فرهنگی، تعامل موثر و مستمر با کارکنان 
است.وی خانواده را نقطه دوم فعالیت های فرهنگی دانست و افزود: 
نباید الگویی یک شکل و کلیشه ای را برای همه کارکنان و خانواده 
های آنان در اجرای برنامه های فرهنگی پیاده ســازی کنیم.در این 
نشست مدیران عامل شرکت های تابعه وزارت نفت در استان های 
خراسان رضوی،خراسان شمالی و خراسان جنوبی نیز ضمن استقبال 
از تشــکیل شــورای فرهنگی منطقه هشت وزارت نفت به مرگزیت 
مشــهد مقدس به بیان دیدگاهها و دغدغه های خود در حوزه های 

فرهنگی پرداختند.
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كوتاه از جامعه

کسی، یکی از دغدغه های شهروندان است کرایه های تا گرانی 

افزایش دوبله و سوبله نرخ  کرایه ها 
  نوشین نثاری / گروه جامعه

پای درد و دل شهروندان در گوشه و کنار 
شــهر که می نشینیم، متوجه می شویم 
کــه گرانی کرایه های تاکســی یکی از 
دغدغه هایشــان است و معتقد هستند 
کــه افزایش نرخ کرایه ها دوبله ســوبله 
شــده است و حال و احوال خوبی ندارد 
برای مثال مسیری با فاصله کم که تنها 
۳ هزار تومان برای آن پرداخت می شــد 
حالا تغییر کرده و ۷ هزار تومان شــده 
اســت. البته در این میان باید گفت که 
دیگر اســتفاده از تاکسی های اینترنتی 
هم به صرفه نیســت، زیــرا قیمت آنها 
در ســاعاتی خاص سرســام آور است و 
ترفندشان هم این است که با کد تخفیف 
۲ الــی ۳ هــزار تومانی مردم را دلخوش 
کنند. این تاکســی هــای اینترنتی در 
ابتدای کارشــان چند ســالی با قیمت 
مناســب به مردم سرویس دهی کردند 
و وقتــی متوجــه میزان بــالای جذب 
شــهروندان شــدند به یک باره کرایه ها 
را ناعادلانــه افزایش دادند، افزون بر این 
معاون عمرانی استانداری تهران معتقد 
است که موضوع افزایش قیمت تاکسی 
های اینترنتی از سوی شهرداری و سایر 
ارگان های مربوطه در حال بررسی است 
اما طبق گزارشاتی که ارسال شده برخی 
از این افزایش قیمت ها غیر قانونی است. 
بایــد در این زمینه اتحادیه مربوطه که 
نظارت بر فعالیت تاکسی های اینترنتی 

دارد پاسخگو باشد.

کسی های اینترنتی در  قیمت های تا
یک فضای رقابتی تنظیم می شود 

محمد علیخانی، عضو شورای شهر دوره 
پنجم بر این باور اســت که  قیمت های 
تاکســی های اینترنتــی در یک فضای 
رقابتــی که میان شــرکت های متعدد 
وجود دارد تنظیم می شــود. شــورای 
شــهر در این حــوزه دخالتی ندارد، اما 
اگر تخلفی صورت بگیرد، شــهروندان 
می تواننــد به تعزیرات شــکایت کنند. 

در خصــوص تخلفات رانندگان نیز یک 
کمیته تخلفات تشــکیل شده است که 
یک عضو آن نیز از اعضای شــورای شهر 
است به تخلفات این حوزه نیز رسیدگی 
شــود. حالا مردم مانده اند و کرایه های 
ســنگین و نجومــی! تاکســی خطی یا 
تاکســی اینترنتی؟ کدام بهتر اســت؟! 
بگذارید از وضعیت تاکسی های اینترنتی 
بگویم...! از زمانی که کرونا بســاطش را 
پهن کرده،  از اردیبهشــت سال۱۳۹۹ 
بر اســاس مصوبات ســتاد ملی مقابله 
بــا بیماری کرونا،  راننده تاکســی باید 
جهت رعایت پروتکل بهداشتی  حداکثر 
ســه مسافر را سوار کند، یعنی ۲ نفر در 
صندلــی عقب و یک نفر در جلو؛ همین 
موضوع باعث افزایش کرایه های تاکسی 
شده و مدت زیادی است که رانندگان به 
آن عمل می کنند و طبیعی است، زیرا در 
آن زمــان درگیر ویروس منحوس کرونا 
بودیــم و این میهمان ناخوانده در حال 
جولان دادن بود، اما حالا بعد از ۲ سال 
که دیگر کرونا آنقدر هم ترسناک نیست 
و بیشــتر مردم واکسیناســیون را انجام 
دادند، باز هم شاهد این موضوع هستیم 

کــه رانندگان تنها ۲ نفر را عقب ســوار 
می کنند و کرایه سنگینی از شهروندان 

در یافت می کنند.

کسی می توانند همان   رانندگان تا
۳ نفر را در عقب خودرو سوار کنند  

بــا تعــدادی از مردم که در ایســتگاه 
تاکســی صحبت می کردم متوجه شدم 
که خواســته آنها لغو این مصوبه است و 
درخواســت داشتند که در این وضعیت 
کنونــی رانندگان هماننــد قبل ۳ نفر 
را عقــب خودرو ســوار کنند و کرایه را 
کاهش دهند، زیرا با اجرایی شــدن این 
کار، کســانی که هر روز در رفت و آمد 
هســتند طبیعتا مبلــغ کمتری را برای 
تاکســی سوار شدن صرف می کنند. این 
موضوع را از تشــکری هاشــمی رییس 
کمیســیون حمل و نقل شــورای شهر 
تهران جویا شــدیم، او در این باره اظهار 
کــرد که در حــال حاضر وضعیت کرونا 
در کشور عادی شده و رانندگان تاکسی 
می توانند همان ۳ نفر را در عقب خودرو 
سوار کنند  و تعرفه را هم بر همان اساس 
از مســافر دریافت کنند، اما شهروندانی 

که مایل هســتند در تاکســی راحت تر 
باشــند می توانند ۲ نفر در عقب باشند. 
وی  بیــان کرد: طبیعتا تصمیم گیری با 
ستاد ملی کرونا است و رسما پروتکل ها 
برداشــته شــده و به شــرایط گذشته 
برگشــتیم، ستاد ملی نباید حساسیتی 
برای تاکســی ها داشته باشد، همچنین  
بهتر اســت در ایــن باره مجددا تصمیم 

گیری شود. 

کسی فرق ندارد چند  برای راننده تا
نفر را سوار کند

در این راســتا، اســماعیل بگی، رییس 
سازمان تاکسیرانی شهر تهران هم گفت 
که بهتر است که رانندگان تاکسی همان 
۳ نفر را در قســمت عقب ســوار کنند اما 
این اختیار با مردم است البته هنوز ستاد 
ملی کرونا در باره این موضوعی چیزی را 
ابلاغ نکرده و تاکسیرانی نمی تواند اعلام 
کند زیرا تخلف است. وی تاکید کرد: برای 
راننده تاکسی هر تعداد سوار کند فرقی 
برایــش نمی کند؛ بــا توجه به پیگیری 
رســانه شــما ما حتما این موضوع را به 
وزارت کشور اطلاع می دهیم و پیگیری 

می کنیم زیرا پیشنهاد خوبی است.

کسی ها  فاصله گذاری اجتماعی در تا
همچنان باید رعایت شود

معــاون نظارت و امور مناطق ســازمان 
تاکســیرانی شــهر تهران هــم در مورد 
اجــرای طرح فاصله گذاری اجتماعی در 
تاکسی ها با توجه به کاهش شدید تعداد 
فوت شدگان و مبتلایان به کرونا نیز گفت: 
فاصلــه گذاری اجتماعی در تاکســی ها 
همچنــان بایــد رعایت شــود اما پیگیر 
هستیم که با توجه به کاهش مبتلایان و 
فوت شدگان کرونا این مساله در تاکسی 
لغو شود؛ چرا که فعلا باید سه نفر مسافر 
در تاکسی ها سوار شوند و اگر این مصوبه 
ستاد کرونا مبنی بر رعایت فاصله  گذاری 
اجتماعی در تاکســی ها لغو شود هم نرخ 
کرایه کاهش می یابد و هم دیگر شــاهد 
ترافیک مسافران در خطوط نخواهیم بود. 
چــرا کــه در حال حاضر در صبح و عصر با 
ازدحام مسافر روبه رو هستیم اما به دلیل 
فاصله گــذاری اجتماعی به خصوص در 
تاکســی های ون نمی توانیــم از حداکثر 

ظرفیت استفاده کنیم. 

کسیرانی و شورای شهر تهران با لغو  تا
مصوبه ستاد ملی کرونا موافق هستند

با توجه به پیگیری هایمان از مســئولان 
مربوطه، مشخص شد که هم تاکسیرانی 
و هم شــورای شــهر تهران با لغو مصوبه 
ستاد ملی کرونا مبنی بر رعایت پروتکل 
ها در تاکسی موافق هستند و باید ستاد 
کرونــا بــرای این موضوع عــزم خود را 
جزم کند و در این رابطه در ســکوت و 
خاموشی به سر نبرد زیرا هر روز افرادی 
هســتند که مبالغ زیادی باید به تاکسی 
هــا تزریق کننــد و بخواهیم نگاه کلی 
داشته باشیم، متوجه می شویم که این 
مســاله عادلانه نیست. آنچه مسلم است 
اینکه شهروندان به دلیل مشکلات ذکر 
 شــده چشــم انتظار تعیین تکلیف این 

مشکل هستند.

7جامعه
کمبودهای دارویی رو به 

بهبود است
نایــب رئیــس انجمن داروســازان ایران، 
دربــاره وضعیت کمبودهــای دارویی در 
ســطح داروخانه های کشور، توضیحاتی 
ارائه داد. ســیدعلی فاطمی، با عنوان این 
مطلــب که وضعیــت کمبودهای دارویی 
در ســطح داروخانه های کشور رو به بهبود 
اســت، گفت: از وضعیت نایاب چند هفته 
قبل، خارج شده ایم و تا حدودی کمبودها 
برطرف شده اســت.وی افزود: البته هنوز 
در برخــی اقــلام دارویی و ســرُم ها دچار 
کمبــود هســتیم، اما وضعیــت داروهای 
آنتی بیوتیک، بهتر شــده است.فاطمی با 
اشــاره به کمبودهایی که همچنان وجود 
دارد، گفت: در زمینه اســپری های تنفسی 
و کورتنــی دهانی و بینی، همچنان کمبود 
داریم.وی، در پاســخ به این ســوال که آیا 
قیمــت داروهای آنتــی بیوتیک که اخیراً 
وارد کشــور شده است، گران تر از داروهای 
مشــابه تولید داخل هستند یا خیر، افزود: 
محموله های وارداتی، گران تر وارد شده اند 
اما برای مصرف کننده گران تر نشده است.

ثبت نام وام اشتغال سربازان 
متوقف شد

ســرتیپ دوم پاسدار موسی کمالی مشاور 
عالــی قــرارگاه مرکزی مهــارت آموزی 
کارکنــان وظیفه نیرو های مســلح اظهار 
داشــت: با توجه به اســتقبال قابل توجه 
کارکنــان وظیفــه ماهر منقضی خدمت و 
ثبــت نــام بالغ بر 55 هــزار نفر در مرحله 
اول ثبــت نــام اعطای تســهیلات طرح 
مهارت آمــوزی تا اشــتغال و نیاز به زمان 
مناســب جهت بررســی، تکمیل و ارسال 
پرونده به مبادی ذی ربط از جمله بانک های 
عامــل برای پرداخت تســهیلات، ثبت نام 
بــرای دریافت وام از یک آذر متوقف شــد 
و افراد واجد شــرایط فعــلا برای ثبت نام 
مراجعه نکنند.سرتیپ دوم پاسدار موسی 
کمالی گفت: شــروع مجــدد فرآیند ثبت 
نام درخواســت های متقاضیان در مرحله 
دوم، پــس از تعییــن و تکلیف پرونده های 
ثبت شده در مرحله اول، حداکثر تا تاریخ 
۳۰/۰۹/۱۴۰۱ اعلام خواهد شد.وی افزود: 
تسهیلات اشتغال زایی سربازان ماهر در ۲ 
نوع خوداشــتغالی بــه مبلغ حداکثر ۱5۰ 
میلیون تومان و کارآفرینی به مبلغ حداکثر 
۴ میلیــارد تومــان به ســربازان منقضی 
خدمتی که تاریخ ترخیص آنان کمتر از 5 

سال باشد، اعطا می شود.

قوانین حوزه زنان و خانواده 
نیازمند اصلاح است 

معاون رییس جمهور در امور زنان و خانواده 
در اولیــن جلســه عمومی کارگروه زنان و 
خانواده برنامه هفتم توســعه با بیان اینکه 
قوانین حوزه زنان و خانواده نیازمند اصلاح و 
تنقیح است، گفت: شرایط فعلی و مطالبات 
جامعه ایجاب می کند که نســبت به حوزه 
زنــان و دختران دقیق تــر رفتار کنیم و با 
برنامه ریــزی بهتر بــه این حوزه بپردازیم.

انســیه خزعلی افــزود: پراکندگی قوانین 
حوزه زنان باعث می شود بیشترین آسیب 
در حــوزه اجــرا به ایــن جامعه هدف وارد 
شــود.وی افزود: تجمیــع و تدوین قانون 
جامــع حوزه زنــان در حقیقت رویکردی 
اســت که نظام حقوقی حوزه زن و خانواده 
را اصــلاح و تنقیــح خواهد کرد.وی با بیان 
اینکه در مجموع مســائل زیادی از جامعه 
در حوزه زنان و خانواده احصا شــده است، 
گفت: ازدواج و طلاق، کرامت زن، آموزش 
و اشتغال،  زنان سرپرست خانوار، بهداشت 
و ســلامت، اوقات فراغت، فضای مجازی، 
پیشــگیری از آســیب ها،  ارتقای ساختار 
خانــواده، موضوع جوانی جمعیت، کودک 
و محیط زیســت از جمله موارد مهمی بود 
که در این زمینه رصد و شناسایی شد.وی 
گفت: در مســاله خانواده در برنامه هفتم 
بــا نکات مهمی روبه رو هســتیم و این امر 
یکــی از چهــار محور اصلی اســت که در 
ســند تحول ویژه دیده شده و حوزه زنان و 
خانواده با هدف ارتقای این نهاد و پایداری 
آن است.زهرا سجادی، رئیس انجمن زنان 
اندیشمند نیز گفت: در جمع قوانین تفاوتی 
بین زن و مرد وجود ندارد. ما در مورد قوانین 
کار، هویت و ... تفاوتی میان زن و مرد قائل 
نشده ایم. از جهت دیگر بر فرزندآوری تاکید 
می کنیم.وی افزود: در حالی که موانع قانونی 
وجود دارد، زن باید بتوانند بدون نگرانی برای 
از دســت دادن فرصت شغلی ازدواج کند و 
صاحب فرزند شود. نه اینکه از ترس از دست 
دادن منبع درآمد از مادر شدن دوری کند. 

 کلاهبرداری با پیامک 
 پرونده اغتشاشات  

سودجویان و کلاهبرداران سایبری از هر فرصتی 
برای سوءاستفاده از شهروندان و کاربران فضای 
مجــازی اقدام می کننــد و در تازه ترین اقدام 
مجرمانه شــان اقدام به ارســال پیامک هایی با 
کلیدواژه ناآرامی های اخیر در کشــور شده اند. 
ایــن افــراد پیامکی را با این مضمون که  پرونده 
اغتشاشــات شما در لینک زیر  قابل دسترسی 
اســت برای شــمار زیادی از شهروندان ارسال 
کرده اند و طبیعی اســت در این شرایط ارسال 
چنیــن پیامک هایی می توانــد موجب نگرانی 
شــهروندان شــده و آنان ترغیب شوند تا وارد 
لینک درج شده در انتهای پیامک شوند.لمس 
لینک مذکور موجب هدایت کاربران به صفحات 
جعلی و حاوی بدافزار می شــود. صفحاتی که 
خطراتــی همچون فیشــینگ، بدافزار و ... در 
آنهــا وجود دارد. ایــن لینک ها یا کاربران را به 
صفحــات جعلــی هدایت می کند که در چنین 
صورتی عمدتا از کاربران خواســته می شــود 
تــا با پرداخــت مبلغی اندک بــه پرونده خود 
دسترسی داشته باشند، کم بودن مبلغ مذکور 
باعث می شــود که کاربر نسبت به پرداخت آن 
اقدام کنند. در این شــرایط اطلاعات حســاب 
بانکی کاربران کپی شــده و سودجویان نسبت 
به تخلیه موجودی حســاب اقدام می کنند.در 
روش دیگر نیز ممکن اســت هیچ درخواستی 
برای برداشت وجه وجود نداشته باشد، اما کاربر 
بــه محــض لمس لینک و ورود به آن در واقع به 
طور ناخواسته با آلوده شدن گوشی تلفن همراه 
خود موافقت کرده و در این حالت تلفن همراه 
به بدافزارهایی آلوده می شود که به موجب آن 
افراد سودجو به اطلاعات ذخیره شده در تلفن 
همراه دسترســی پیدا کرده و از این طریق از 
کاربران سوءاستفاده می کنند.سرهنگ داوود 
معظمی گــودرزی، رئیس پلیس فتای تهران 
بــزرگ نیز ایــن موضوع را تایید کرده و در این 
باره گفت: اخیرا پیامک های لینک دار با محتوای   
پرونده اغتشاشات شما در سایت زیر  برای برخی 
از شــهروندان ارســال شده  ودر زیر آن لینکی 
ناشــناس قرار گرفته اســت. این پیام از سوی 
مجرمان ســایبری برای شهروندان ارسال شده 
و جعلی اســت.در ایــن روش از کلاهبرداری، 
کلاهبرداران با درســت کردن آدرس اینترنتی 
پیامکی با محتوای    پرونده اغتشاشات شما در 
سایت زیر   برای شهروندان ارسال می کنند که 
در نهایت با ترغیب آنان هدف کلاهبرداری قرار 
خواهند گرفت.وی افزود: لینک معرفی شده در 
این پیامک ها حاوی یک بدافزار است و مجرمان 
اینترنتی با این شگرد مجرمانه، اطلاعات کارت 
بانکــی متقاضیان را به ســرقت برده و با نقص 
کردن حریم خصوصی شهروندان و دسترسی به 
اطلاعات شخصی، نسبت به برداشت غیرمجاز 
از حســاب بانکی آنها نیز اقدام می کنند.وی با 
اشاره به اینکه ارسال کنندگان لینک های جعلی 
هدفی جز ســرقت اطلاعات بانکی شهروندان 
ندارنــد، گفت: پلیس فتــا تاکید می کند هیچ  
سازمان رســمی و حاکمیتــی با شــماره های 
شخصی برای شهروندان پیامک ارسال نخواهد 
کرد. شهروندان قبل از اینکه لینکی را باز کنند 
لحظــه ای صبر و در ادامــه حتما محتوای آن 
را مطالعــه کننــد کــه روی لینک های جعلی 
تحت عنوان ســامانه ثبت ثنا، ســهام عدالت و 
هدفمنــدی یارانه ها و ... وارد نشــوند؛ که اگر 
شــهروندان  در این رابطه دقت داشــته باشند 
حجم زیادی از پرونده ها کاهش پیدا می کند.
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مدیــر کل دفتــر حفاظت از زیســت بوم ها و 
ســواحل دریایی دربــاره وضعیت فُک خَزری، 
گفت: تدوین برنامه اقدام ملی حفاظت از فُک 
خزری در ایران بیش از ۶۰ درصد پیشــرفت 
داشــته و در حــال حاضر همــه چالش های 
زندگی این گونه بررســی و احصا شــده است.
محمــد طالبــی متین افــزود: هم افزایی بین 
تمامــی ذینفعــان برای تدویــن و اجرای این 
طرح در نظر گرفته شــده و برنامه های کوتاه، 
میان مدت و بلندمدت در این راستا پیش بینی 
شده است.وی افزود: بر اساس آخرین مطالعات 
انجام گرفته در سال ۲۰۱5، تعداد این گونه در 
دریای خزر حدود ۷۰ هزار مورد گزارش شده 
در حالی که ســل های قبل آن تعداد این گونه 
یک میلیون بوده اســت. وی ضمن بیان خطر 
انقراض تنها پســتاندار دریای خزر گفت: برای 
حفاظت از این گونه جانوری نه تنها ایران بلکه 
کشــورهای آذربایجان، روسیه، ترکمنستان و 
قزاقستان هم باید همکاری داشته باشند و در 
واقع این 5 کشور ساحلی دریای خزر هستند که 
در زمینه حفاظت از گونه های جانوری و دریایی 
این دریا مسئولیت های حقوقی و زیست محیطی 
دارند. مدیر کل دفتر حفاظت از زیســت بوم ها و 
ســواحل دریایی بیان داشــت: تیم امداد و نجات 
این گونه جانور در ایران در آشــوراده تنها جزیره 
ایرانی دریای خزر تشکیل شده و هر فک که در تور 
صیادان قرار گیرد یا نیاز به درمان باشد توسط یک 
دامپزشــک حاذق در محل که آنجا مستقر است، 

صورت می گیرد.

خبر ویژه

رییس جمعیت هلال احمر با تاکید بر اهمیت کاهش خسارت در سوانح ناشی از 
تغییرات اقلیمی و گرمایش زمین گفت: نبود برنامه برای پیشگیری، باعث بروز 
خســارت های جبران ناپذیر تغییر اقلیم در ایران شــده است.پیرحسین کولیوند 
گفت: سرمایه گذاری در کاهش خسارت تغییر اقلیم باعث می شود هزینه های 
جبران خســارات کاهش یابد.وی افزود: در مجموعه خدمتی ما ســختی های 
زیادی وجود دارد اما امدادگران، جوانان و داوطلبان هلال احمر تلاش می کنند 
از همه ظرفیت ها برای کاهش خســارت به هموطنان اســتفاده کنند.وی گفت: 
یکــی از مهمتریــن اقدامــات ما آموزش به گروه های نوجوان و جوان اســت که 

اجرای این طرح در ۱۰ استان شروع شده و مورد استقبال افراد نیز قرار گرفته 
اســت.وی گفت: داوطلبان با شــرکت در این کلاس ها و دوره های آموزشی خود 
را برای شرایط سخت آماده می کنند.کولیوند به خدمات تیم های سحر )سفیران 
حمایت روحی و روانی( برای کاهش آسیب های روحی و روانی متاثرین از سوانح 
اشاره کرد و گفت: تیم های سحر مردم حادثه دیده را به خودباوری می رسانند تا 
زندگی را از نو شروع کنند.او همچنین درباره دوره های دادرس پیشرفته افزود: 
در این طرح دانش آموزان و جوانان کشــور برای پیشــگیری از ســوانح و پاســخ 

مناسب به سانحه آماده می شوند.

: رئیس جمعیت هلال احمر

کاهش خسارت  تغییر اقلیم به اجرای برنامه های پیشگیرانه نیاز دارد 

اینفوگرافی 

 فریم به فریم 
با فوتبال

فوتبال و سینما همیشه 
برای مخاطبان جذاب 

بوده و هست. به مناسبت 
شروع جام جهانی نگاهی 
داریم به فیلم های ایرانی 

كه درباره فوتبال است. 

منبع: خبرآنلاین

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به بروز آلودگی 
هوا در فصل پاییز و اقدامات پیشگیری کننده از ورود به شرایط اضطرار آلودگی هوا، گفت: 
در این رابطه بخشنامه ای به تمامی ادارات کل در کلان شهرها ارسال شده  و رونوشت آن 
نیز به وزارت خانه های مرتبط داده شده است. بر اساس این بخشنامه نهادهای مربوطه 
باید پایش های لازم را انجام دهند و طبق قانون هوای پاک تعهدات خود را اجرا کنند. 
داریوش گل علیزاده تاکید کرد: در فصول سرد، پایداری هوا بسیار زیاد است و چنانچه 
آلایندگی منتشر شود به دلیل سکون هوا، این آلودگی ها جابه جا نمی شود و در نتیجه 
وارونگی انباشــت آلودگی صورت می گیرد. اگر اقدامات پیشــگیرانه لازم صورت نگیرد، 
ممکن اســت از شــرایط اضطرار وارد شــرایط بحران شویم به همین دلیل دستگاه های 
متولی در قانون هوای پاک باید به تعهدات خود پایبند باشــند. رئیس مرکز ملی هوا و 
تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست در ادامه خاطر نشان کرد: در بین گروه های 
جامعه، گروه های حســاس که شــامل بیماران قلبی، زنان باردار و کودکان و نوجوانان 
هستند، شرایط ویژه ای دارند و بر این اساس هنگامی که شاخص کیفیت هوا به حدی 
می رسد که کمیته اضطرار تشکیل می شود، درباره فعالیت این گروه ها در جامعه هنگام 
آلودگی هوا تصمیم گیری می شــود. گل علیزاده با اشــاره به مخاطراتی که آلودگی هوا 
برای دانش آموزان دارد، گفت: آلودگی هوا برای دانش آموزان که کودکان و نوجوانان را 
شــامل هســتند، مخاطراتی دارد که سلامت آن ها را تهدید می کند و متخصصان حوزه 
ســلامت می گوینــد آلودگی هوا تاثیرات منفی بــر یادگیری دانش آموزان دارد. رئیس 
مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست تصریح کرد: بنابراین با توجه 
بــه مخاطراتــی کــه آلودگی هوا برای دانش آموزان دارد، باید اقدامات لازم برای کاهش 
آلودگی هوا انجام شود و نهادهای مسئول به وظایف شان عمل کنند. محیط زیست هم 
به عنوان دستگاه ناظر بر اجرای قانون هوای پاک، مسایل مربوطه را دنبال خواهد کرد.

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم:

لاینده ها  آ آشنایی دانش آموزان با 
ضروری است
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كتابکده 

گارانتی می شود قلب زنان با ورزش در این زمان 
مدت ها اســت که ورزش منظم به عنوان یک راه عالی برای حفظ ســلامت 
قلب مورد ســتایش قرار می گیرد، اما آیا ورزش صبحگاهی می تواند مزایای 

بیشتری نسبت به ورزش عصرگاهی داشته باشد.
تحقیقات جدید نشــان می دهد که برای زنان ۴۰ ســال به بالا، پاسخ مثبت 
به نظر می رسد. گالی آلبالاک ، نویسنده این مطالعه از دانشگاه لیدن هلند، 
می گوید:  اول از همه، می خواهم تاکید کنم که داشتن فعالیت بدنی یا انجام 

نوعی ورزش در هر زمانی از روز مفید است. 
آلبالاک در ادامه افزود:  در واقع، بیشتر دستورالعمل های بهداشت عمومی 
نقــش زمان بنــدی را به کلی نادیده می گیرند، و ترجیح می دهند بیشــتر بر 
روی  دقیقاً چند وقت یک بار، چه مدت و با چه شــدتی باید فعال باشــیم  

تمرکز کنند تا به بیشــترین فواید ســلامت قلب دست یابیم. در این تحقیق، 
محققان بر روی جزئیات چرخه بیداری متمرکز بودند، چیزی که دانشمندان 
از آن به عنوان ریتم شبانه روزی یاد می کنند.برای پی بردن به این موضوع، 
محققــان الگوهــای فعالیت بدنی و وضعیت ســلامت قلب را در میان تقریباً 

۸۷۰۰۰ مرد و زن ردیابی کردند.
شــرکت کنندگان در محدوده ســنی ۴۲ تا ۷۸ ســال بودند و نزدیک به ۶۰ 
درصد آنها زن بودند.وقتی آنها به یک ردیاب فعالیت مجهز بودند که الگوهای 

تمرین را در طول یک هفته نظارت می کرد، همه سالم بودند.
وضعیت قلب آنها به طور متوســط به مدت شــش سال بررسی شد. در طول 
این مدت، تقریباً ۲۹۰۰ شــرکت کننده به بیماری قلبی مبتلا شــدند، در 

حالی که حدود ۸۰۰ نفر سکته کردند.
بــا کنــار هم قــرار دادن  حوادث قلبی  در مقابل زمان بندی ورزش، محققان 
بــه ایــن نتیجه رســیدند زنانی که عمدتاً در  اواخــر صبح  یعنی تقریباً بین 
ســاعت ۸ صبح تا ۱۱ صبح ورزش می کنند، با کمترین خطر حمله قلبی یا 
ســکته مواجه هســتند.در مقایسه با زنانی که در اواخر روز بیشترین تحرک 
را داشــتند، مشــخص شد آنهایی که در اوایل یا اواخر صبح فعالیت بیشتری 
داشتند، ۲۲ تا ۲۴ درصد کمتر در معرض خطر ابتلاء به بیماری قلبی بودند. 
و کسانی که بیشتر در اواخر صبح ورزش می کردند، خطر نسبی سکته مغزی 
در آنها تا ۳5 درصد کمتر بود.با این حال، افزایش مزیت ورزش صبحگاهی 

در بین مردان مشاهده نشد.

دریچه علم

 آیشمن در اورشلیم ؛

گزارشی از ابتذال شر
کتاب آیشمن در اورشلیم نوشته هانا آرنت با ترجمه زهرا شمس بعد از چندین دهه به زبان فارسی ترجمه شده است. آیشمن در 
اورشلیم: گزارشی از ابتذال شر کتابی است از هانا آرنت نظریه پرداز سیاسی در سال ۱۹۶۳. در این کتاب آرنت، روایت یهودی ای 
را بازگو می کند که در دوره به قدرت رسیدن آدولف هیتلر از آلمان گریخت، کتاب آیشمن در اورشلیم گزارشی از محاکمه 
آدولف آیشمن است. نظریه آرنت در کتاب آیشمن در اورشلیم این است که شرهای بزرگ در طول تاریخ بشر به طور عام، و به طور 
خاص جنایت عظیم هولوکاست، نه توسط متعصبان کور اتفاق افتاده است نه عامل آن بیماران با مشکلات روانی بوده اند بلکه 
به وسیله مردم عادی که استدلال های دولت مردان و حکومت هایشان را پذیرفته اند به اجرا درآورده اند رخ داده است و به همین 
دلیل، از نظر این مردم اعمالشان رفتاری طبیعی بوده است. ازین رو این کتاب به بررسی کامل این موضوعات می پردازد. آدولف 
آیشمن یکی از فرماندهان اس اس آلمان نازی بود که به دلیل جنایات بی شمار در اردوگاه های کار اجباری و کوره های آدم سوزی 
و اتاق های گاز در جنگ دوم جهانی  قصاب اروپا  لقب گرفت. او پس از جنگ به آرژانتین گریخت و سال ها در فرار بود. در نهایت 
در سال ۱۹۶۱ در اورشلیم در دادگاهی محاکمه شد. دادگاهی که هانا آرنت هم به آنجا رفت تا این محاکمه را مستندسازی کند. 
هانا آرنت در این دادگاه متوجه شد که آیشمن در ذات خود کارهایش را کاملا اخلاقی می دانسته و فکر می کرده به هم وطنانش 
در حال خدمت رسانی است. همین موضوع باعث شد که آرنت در تحلیل های خود در این کتاب مساله  شر  را مطرح کند و بار 

دیگر به ما گوشزد کند که مفهوم اخلاق چیست. 

مسعود شریف؛

بازیگری که به تازگی متولد شد
مســعود شــریف بازیگر سریال بی همگان را خیلی ها نمی شناسند اما او 
با حضور در آثار مختلف سینمایی یا تلویزیونی سالها در عرصه بازیگری 

فعال است. اما گاهی بازیگر با یک نقش می درخشد .
مســعود شــریف بازیگر سریال بی همگان که در سریال هایی چون زمین 
گرم ، پدر گواردیولا ، شــکر تلخ و ... ایفای نقش کرده اســت در خصوص 
بازی اش در سریال بی همگان و همکاری با بهرنگ توفیقی ، اصغر هاشمی 
و البتــه مهــران مهام برای نقش کرامــت و چالش هایی که این نقش در 
انتخاب و اتفاقات و موقعیت های ســریال دارد اینگونه می گوید؛ ســریال 
دارای وجــوه مختلفــی بود و تصمیم هایــی که کرامت می گرفت باید با 
منطق و درک خودم رخ می داد تا بتوانم آن را ایفا کنم. کرامت پســرش 
را از دســت داده و تصمیم دارد به عروســش پیشنهادی بدهد و این شاید 

با گارد مخاطب روبرو شود.
من یک مســئله با قصه دارم من بچه جنوب هســتم و یک پیشــینه از این 
ماجرا دارم چون ما یک زمان  قانونی داشــتیم که بعدها به  گونه ای این 
قانون را برداشتند . ماجرایی بود به نام خون بس که من خیلی این قانون 
را دوست داشتم و البته خیلی ها مخالف بودند. در حالی که اگر زاویه ای 
منطقی برای درک این موضوع داشــتیم جلوی خیلی از اتفاقات گرفته 
می شــد. نقش کرامت را وقتی که با آن مواجه شــدم در قدم اول دوســت 
داشتم چون کاراکتر را درک می کردم وقتی ایفای آن از طرف آقای مهام 

و بهرنگ عزیز به من پیشنهاد شد  خیلی خوشحال شدم به خاطر اینکه 
نقش پرچالشی بود و اصلا  رو نبود.

ایــن بازیگــر ادامه می دهد؛ کرامــت  از آن آدمهایی نبود که خیلی اکت 
داشــته باشــد و بیشــتر  بازی او درونی بود و من به همین دلیل با او خیلی 
ارتباط برقرار می کردم. کرامت آدمی که در دنیا هیچ کس را ندارد و قرار 
اســت چند وقت دیگر بمیرد و در این شــرایط ناگهان بچه اش را از دست 
می دهــد و خــودش می ماند و یک عــروس و دو فرزند. با توجه به این که 
کرامت نســبت به امیرعلی شــناخت دارد و حقیقت را می داند و از ســوی 
دیگر بین کرامت و قاسم)هژیر آزاد( دیالوگ داریم و می گوید پسرم این بلا 
را سرم آورد که می گوید از تو بعید است چنین بچه ناخلفی داشته باشی؛ 

این مواجهه خیلی خاص بود. یعنی خودت خوب باشی و بچه ات ناخلف 
باشد و یک نفر بچه ات را بکشد و کار اشتباهی انجام دهد که خودش آدم 
خوبی است و بر حسب یک اتفاق چنین کاری کرده که برای خودم واقعا 
سخت بود. حتی بسیاری شب ها تنهایی برای کرامت گریه می کردم. یک 
حسن دیگر این بود که هم آقای بهرنگ توفیقی کارگردان و هم آقای مهام، 
تهیه کننده راهنمایی می کردند و من هم عادت دارم از همه عوامل در مورد 
صدا و تصویرم ســؤال می پرســم و خدا را شکر می کنم که توانستم با این 
قضیه کنار بیایم. نقش بسیار خوبی بود که در سال های عمرم بازی کردم.

 بازیگر سریال زمین گرم ادامه می دهد؛ چالش ها سخت اما جذاب بود. 
من از یک تکنیک خاص اســتفاده می کنم و برای هر نقشــی چیزی را 
زمزمه می کنم و وقتی مرا صدا می زنند و می گویند برو جلوی دوربین، از 
این کلید استفاده می کنم. برای کرامت هم یک سری کلید گذاشته بودم، 
ضمن این که در زندگی خودمان هم از این اشــتباهات و اتفاقات بوده 
و در شهرســتان ها فقر و افراد فقیر را از نزدیک دیدم، یک ســری چیزها 
را برداشــت کردم و توانســتم مواردی را با ایده های خود و با راهنمایی 
عزیزانم دوباره پرداخت و بازسازی کنم. خودم روی نگاه خیلی حساسم و 
به نظرم سینما یعنی چشم و نگاه؛ اول چشم است و بعد هر چیز دیگری، 
یعنی هر وقت که بازی می کنم، اول چشــمم باید برود و ســپس دست، 

بیان و بقیه چیزها. کلا این طور نگاه می کنم.

چهره ها 

عکس روز 

تولید  پاپایا  میوه  استوایی ناشناخته در همدان/ منبع : ایسنا

غار قلعه کرد قزوین؛ 

لود و زیبا با قدمت  رمزآ
 ۴ میلیون سال 

شــهر قزوین یکی از اســتان های نزدیک به تهران 
است که با توجه به جاذبه های تاریخی و طبیعی 
که در خود دارد گزینه بسیار عالی برای سفرهای 
یک الی دو روزه تهرانی ها محســوب می شــود. 
اغلــب افراد این شــهر را بــا قلعه الموت و دریاچه 
آوان مــی شناســند اما مــا  در این مطلب از مجله 
ی گردشــگری الی گشت قصد داریم تا درباره غار 
قلعــه کــرد در قزوین صحبت کنیم. این جاذبه ی 
گردشــگری در دهســتان حصار که از توابع شهر 
آبگرم اســت، قرار دارد. این غار در شــهر قزوین 
جــزو غارهــای خطرناک ایران به شــمار می رود 
و ما به هیچ عنوان آن را برای کســانی که تجربه 
غارنوردی ندارند پیشــنهاد نمی کنیم، حتما برای 
بازدیــد از آن با افــراد حرفه ای هماهنگ کنید و 
بعد به ســمت آن بروید.با توجه به آنچه که در بالا 
گفتیــم، غار قلعه کــرد در قزوین یکی از غارهای 
بسیار جذاب و البته خطرناک ایران است. این غار 
در ۲۰ کیلومتری برج های دوگانه خرقان قرار دارد 
و محل قرارگیری آن در دهستان حصار است که از 
توابع شــهر آبگرم به شمار می رود.علت اینکه می 
گوییم این غار خطرناک اســت معلق شروع شدن 
آن بوده و این که شما باید از دهانه غار ابتدا عبور 
کنید و از ارتفاع ۱۲ متری غار فرود بیایید. پس از 
آن تالاری بزرگ نمایان می شود که دارای چکیده 
ها و چکنده های مسحورکننده و شعبه ها و دالان 
های فراوان است.به هیچ عنوان نباید بدون آموزش 
های لازم غارنوردی و تجهیزات لازم سراغ این غار 
رفت. ضمنا در مســیرهای مشخص شده حرکت 
کنیــد و چیــزی در داخل غــار به جا نگذارید و به 
غیر از عکس چیزی از داخل غر به بیرون نیاورید.
عمر این غار برابر با ۴ میلیون ســال اســت و طبق 
برآوردهای زمین شناسان قدمت این غار به دوران 
های سوم زمین شناسی باز می گردد.مدت زمان 
لازم برای بازدید از غار قلعه کرد در قزوین حدود 5 
ساعت است و برای رفت و برگشت خود بنابر زمان 
بندی خودتان برنامه ریزی کنید. ورود به این غار به 
دلیل ورودی بزرگ آن، کار ساده ای نیست.زمانی 
که وارد این غار می شوید ورودی آن با تالار بزرگی 
شــروع می شــود و کف آن پر از فضله های خفاش 
می باشد. این تالار بزرگ محلی برای زندگی یک 
کلونی بزرگ خفاش اســت و با تابیدن نور بر روی 
این موجودات سر و صدای خودشان باعث اذیت و 
آزار این موجودات کوچک خون خوار می شود. لازم 
به ذکر است که بگوییم از این تالار بزرگ، چندین 
راه منشعب می شود. طول و عرض این تالار حدود 
5۰ در ۲۰ متر اســت و ارتفاع پایین ترین قســمت 
کف تا بالاترین نقطه آن را می توان حدود ۲۰ متر 
تخمیــن زد. این غار چندین تالار بزرگ و کوچک 
دیگــر دارد کــه همگی از طریق راهروهایی به هم 
متصل می شــوند اما اگر به مسیرها آشنا نباشید، 
احتمال گم شدن بالاست.تمامی این غار پوشیده 
از تزئینات آهنکی ریز و درشــت است و زمانی که 
وارد آن می شوید این تزئینات را خواهید دید که 
به اشــکال استلاگمیت یا چکیده و یا استلاگتیت 
چکیده اســت. تزیینات گل کلمی، اشکال سوزنی 
شــکل ریز و اشــکالی معروف به  نی نوشابه ها می 
باشد. در وقت پیمایش مراقب چکیده های ریزی 
که از ســقف کم ارتفاع برخی تالارهای غار آویزان 
هستند، باشید تا با کلاه کاسک آن هار نشکنید.

حــدودا دمای غار قلعــه کرد بین ۱5 تا ۲۰ درجه 
سانتی گراد است و رطوبت در تمامی قسمت های 
این غار احساس می شود. مقدار آب موجود در داخل 
این غار در فصل هایی که میزان بارش بیشتر باشد 

یا کمتر متغییر است. 

گردشگری

راهکارهای ندیدن پست های 
سمی در شبکه های اجتماعی

یکی از مســائلی که تقریبا بیشــتر کاربران 
شــبکه های اجتماعی را آزار می دهد، بازدید 
اجباری از پســت های سمی است که در این 

فضا به اشتراک گذاشته می شوند.

فیسبوک: حساب های فردی را با گروه ها 
مبادله کنید

ده ها راهنما وجود دارد برای این که بتوانید 
فید خود را با لغو فالو و مســدود کردن افراد 
ســمی در زندگی خود مدیریت کنید، حتی 
می توانیــد از ابزار های شــخص ثالث برای 
حذف پســت هایی با کلمات خاص استفاده 
کنیــد. این می تواند خیلی خوب باشــد، اما 
اختلافات فرهنگی بدون شــک بر روی فید 
شــما تاثیر می گذارد، مهم نیست که چقدر 
کلمات را بی صدا می کنید و چه تعداد از افراد 
را دنبال نمی کنید، برای اجتناب از این اتفاق، 
رویکرد هسته ای تری وجود دارد؛ تقریبا همه 

را آنفالو کنید.
شــما می توانید بــه جوامع کوچکی از مردم 
بپیوندید که روی یک موضوع خاص متمرکز 
شــده اند، به این معنی که مکالمه به ندرت 
در قلمــروی خطرناکی منحرف می شــود؛ 
حتی ممکن اســت متوجه شــوید که مربی 
تناسب اندام آنلاین شما یک گروه برای همه 
مشتریان و دنبال کنندگان خود دارد، یا این 
که پادکست کوچک مورد علاقه شما دارای 
یک جامعه نزدیک اســت که این علاقه را در 

فیسبوک به اشتراک می گذارد.

: آن را به فید خبری تبدیل کنید توئیتر
هنگامی که صحبت از میزان سمی بودن به 
میان می آید، توئیتر ممکن است حتی بدتر 
از فیســبوک باشد. این پلتفرم به گونه ای 
طراحی شده است که یک خوراک پیمایش 
ســریع از پســت های سریع ارسال شده از 
یک نفر به افراد زیادی باشــد که آن را به 
مکانی وحشــتناک برای هر بحثی که نیاز 
بــه جزئیات یا نــکات ظریف دارد، تبدیل 
می کند. آن را با تعداد زیادی از افراد دارای 
گرایش سیاسی و الگوریتمی که جنجال را 
ترویج می کند، ترکیب کنید، در این صورت 
دســتور العملی برای مرور بی پایان عذاب 
خواهید داشت.اگر شما نیز مانند اکثر مردم 
از ایــن پلتفرم بــرای اطلاع از رویداد های 
جاری استفاده می کنید، می توانید توئیتر 
را کنــار بگذاریــد و یــک روزنامه انتخاب 
کنید.ایــن به معنای ایجاد یک حســاب 
توئیتری کاملا جدید اســت. ســایت ها را 
دنبال کنید نه افراد را. به جای دشنام های 
بی هدف ســلبریتی ها، سیاســتمداران، 
افکار مســتدل تر، ویرایش شده تر و کاملا 
شکل گرفته شــده تری را دریافــت کنید 
کــه آن ها در مقــالات و مصاحبه ها بیان 

می کنند.
اما استفاده از رسانه های اجتماعی برای اخبار 
شــما را تشــویق می کند که فقط چیز هایی 
را کــه می خواهیــد بشــنوید دنبال کنید و 
چیزی را ایجاد کنید که به عنوان  اثر حباب 
فیلتر  شناخته می شود. این خطرناک است؛ 
زیرا فید شــما را به یک زمینه مناســب برای 
سوگیری اطلاعات نادرست تبدیل می کند، 
بنابراین مهم است که سعی کنید با آن مقابله 

کنید.

گرام اینستا
اگــر متوجه شــدید که فضای اینســتاگرام 
دوســتانتان ترس از دســت دادن را به شما 
می دهــد، همــه را آنفالو کرده و آن را به فید 
وب کمیک تبدیل کنید یا شــبکه ای که به 
جای بحث بر روی تصاویر متمرکز شده است، 

اجتناب از زباله ها بسیار آسان است.

لینکدین
ســایت شــبکه های حرفه ای به دلیل وجود 
کلیشــه های تجــاری و بی محتــوا از انواع 
خودیــاری شــهرت دارد؛ اکثــر افراد در آن 
جــا پروفایل دارند، اما هرگز فید را بررســی 
نمی کنند؛ زیرا فکر می کنند خســته کننده 
اســت. به طــور عجیبــی، لینکدین یکی از 
ســایت های مفید برای بــرای دنبال کردن 
افرادی اســت که واقعا می شناسید. کاربران 
در این فضا به جای نزاع بین خود، پروژه های 
جدیدی را که به تازگی به پایان رســانده اند، 
دلایــل خوبی کــه از آن ها حمایت می کنند 
و نکات مربوط به حوزه مشــترک )رســانه، 
فنــاوری اطلاعات یا هــر چیز دیگری( را به 

اشتراک می گذارند.

به دیگر شبکه های اجتماعی که نادیده 
گرفته اید، رجوع کنید

در حالی که فیســبوک و توئیتر واضح ترین 
مقصــران مربوط به اختلاف هســتند، همه 
این ها برای ســایت ها و شبکه های اجتماعی 
دیگر صدق می کند، بنابراین ممکن اســت 
بخواهید درباره نحوه استفاده از آن پلتفرم ها 

تجدید نظر کنید.

فناوری


